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Reglonal Command.

What ?-- Th3 attack on nis friend. \‘j

I said was the attack on the Induna's f s an

attack by tha "M.K." ?-—- Yes,
MR,GURWITZ: Whst was the reason for that attack, ?--- (5§
Bacause the Induna at the time was fighting agdnst| the Union.
And his friend was =mpporting him, and it was decidqdd that if
his friend is frightened he would also get a frigh

In what way would an attack, in those circumstances,
nave anything to do with the obtsining of freedom for tha (10
non-Europear rages P--- M'Lord, all the members o S,A.C.T.U.
wierae fighting the same battle as the A.N.C. An enomy of
8.4.C.T.U, was an r22my of A.N.C.

Is that how you explain it P-—- Yes.

Who decidad toc - T beg your perdon - This is (15
what I mean vhen T asked you the question as to who decided
the attuck and the roasons for any attack when sabotage was
amployed T=== (Court intervenes)

MILNF: J.P. I couldn't hear the last part of your sentence
MR.GURWITZ: When sabotage was employed. (20
HALINE: T.P. Who decided what 2.

MR.GURWITZ: The attack and the reasons for the attack when
sabotage was employed ?--- M'Lord, there may be a misunder-
standinge (Jnterproter: The witness understands that this is

st111 in connecion with the Induna, the question in (25

genersl on’ Tbrirco actsd
Yos, In general P---
MIGHE:J.F. GCaneral.
MR.GURWITZ: Genarsl 7--- Ronny Kasrils used to raport to the
Regional Command that a certain group had saen?'cartai.n (30
target/sesss
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targat, The Reglonal Command then discuss
how 1t is connected to the independence of

Regional Command f£ind that that has any e

B.Mtolo.

es this target,
the A.N.C. If the
nnection with the

strugels that was there, it would be apprdved.

//Eaa've told the Court just now 4

hat the attack on (5

the Induna's friend was an attack by the "M.EK" ?--~ Yes,

You said that the reason for it
Induna was opposing the Yospital Worker's

frisnd supported the Induna 7--- Yes.

l1as because the

[Inion, and the
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And it waes deeidzd o frighten the friend? —---
Yes,

By the use of a pipe bomb? ——w- .

And it wasn't & personal attack n the
Induna's friend at all, it was pert of thelldolicy of (5
the A.H.Cy 28 you've described i1? —=-- Yas.

And thereafter an attack was made the Induna
himself by use of = pipe bomb? =—--- Yea,.

Was it intended to frighten him as w

The attack on the Induna was not & decision of :
Regional Commend, ’,/’///’

Was it an attack with the same object or no
===~ Nos. I have explained to this Court on Friday; this
person that placed the bomb deceived me by saying that
the bomb did net explode; that he wanted another ones (15
It appesars then that the sacond one he wanted to go and
place at the Induna's place, That is why I say that it
was no longor connected with the organisstion.

But if he had told you that he wanted to
frighten the Induna =& well, whaet would have been the (20
position then? ——-- Then it would have been expected of
me to make a report first to the Hegional Commsnd.

Whet I am trying to get from you is, weg the
attack on thu Induna & political atteck or waa.
personel grudge? —---- As fer as I can see, it (25
personal grudge between himself and the Induna

You have told the Court zbout the fi
meetings you've had with four of you present and this
Rogional Command was started? —--- Yes.

Did you have further meetings after that? —-=-(30
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Yes, the other mesting after this Buropeen had arrived
who kad come to Teach us how to meke weapons.
Wes the Regional Command enlarged at all? ——--
There was one cxtre European, not counting this European
that had come down from Johannesburg; it was Brian (5
Chaitow who was present but not a2s a mombery a mamber
of the Hegional Command.
Did the moembers that you have given us, did
they continue to be membors right up to the time when
you were arrested? ——— No. (10
What changes were thore? --—— During the
middle of 1962 Eric Mtshali was one of the group that
was sent awey to bu taught the waye and means of
fighting, Then in 1963 his plece was tsken up by
Solomon Mbandjwe. During 1963 Solomon was takon into (25
custody together with Curnick Ndhlowvu. After some time
Billy Neir wes taken into custody. It was decided by
the Regional Command before these people werc arrested
that David Ndzwonde and Stephen Mtshali would be stand-
bys; in case anyone of these members of the Hegionael (20
Commend were arrested, they would take their places
in the Regional Command. A third person who also was
a stendby, was ZEbrahim Ismanil. I will then say that
by thce time I was taken into custody the Hegional
Command consisted of the following: myself, Ronny (25
Kasrils, David Ndawonde, Stephen Mtshali and Ebrahim,
Arz those the only changes that occurred
in the compusition of the Regional Command from the
time it was - from the timc of its inception to the

time of your arrest? --— Yaes, s I have mentioned. (30
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Were you, I think you have told the Court, at
ong time the essistent technical officer and subsequently
the technicnl officer of the organieation? =--- Yog,.

Did you have & committee? =--- Yes, I had a
technical committes. (5

And how often did this technical committec
mnget? -—- We used to meet, but not regularly like the
Regional Commend for inatanca.

How often did thia technical committec meet?
=--- They only used Vo meet if some new chemicals had (10
been obtained or some new weapons had been obtained which
had to be discussed.

Where did they used to meet? ——— At Lokhani
Chambers; then we used to meet at Lodson House, and at
tho corner of Bank Road and Booth Hoad. (15

’{ Did this organisaticon of the 'Mk.' operate on

the cell system? ——— (Interpreter: I am afraid I do not
¥now what 'cell system' ias. Unless I know I can't ex-
plain what it is.)’f
MILNE, J,P.t Is therc a Zulu word for the English word (20
'eall'?
INTERPRETER: A cell where e peérson is locked up?

MILNZ, J.P.: ¥Not s coll whore = person is locked up

but & cell such 8s & .... Porheps ¥r. GSurwitz would sttompt
t0 «sees (The Interpreter intorvenass). (25
INTERFRETER: The witness knows what & 'cell system' is.

MR, GURWITZ: Did the organisation operate on the cell

gystem? —=-- Yas.
As I understand it; the cell system is that

you know only the mombers of your cell? ———- Yes, (30

.A.!ld/--oo-o.-.-.-
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And there is only one member of the cell who
knowa the higher up or the organisation which ia above
the cell? —=—= Yum.

And I think the ides is that if a mamber of a
cell is arrested he can only divulge the names of the (5
membera of his own coll and nobody clse? ——--Yaa,

Excopt the leader of the eell, he would know
the members of his cell, plus tho one above him? —=e-
Yas,

And wasn't the same form of security employed (10
in the '"Mk.'7? ===- Yos, thot was the syetem on which we
were supposed to work.

Apnd did you work on that aystem? Yas, but

it wms found that psople living togother, found out who
the others were and they knew one another. Thosa are (15
troubles that we had, that we always discussed &t the
Regionel Compund meetings.

That's problems of security? ——-—- Yea,

And weren't you even instructed that you (
mustn't assune thet another person is 2 momber of the (20
organisation mercly bscaus¢ you thought so or you had
evidence to think that he waas 2 member? —=-—- That ia so.

The fact that you atressed, that the less you
knew zbout people being membors of the organisation,

Yes, (25

the better it wes for sccurity purposcs?
And Honny Kasrils was the contact botween the

lower organisations and the RHegional Command? ——-- Yos.
Would it be correct to say that you first of

gll had = Group, then you had a Platoon? ———— Yas.
And Ronny Kaarila was in charge of tho (30

Phto@nﬂ/.-...-n.
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Platoons? =--- Yea. All of them,

And he was the contact baetween the Platoons
and the Regional Comuand? —--- Yea.

And I put it to you that the Regional Command
was interusted in having ite decisions carried out? =—-- (5
Yes.

And Ronny Kzsrils was the man responsible for
that? ——=-- Yez,

So if the Regional Command deecided upon e
target, Ronny Kasrils wee given the ingtructions? —— (10
The Regzionsl Command made the deciaion of the attacks
on certain targets.

And thet decision was then pesssed on to
Ronny Kearils? —--- Yos.

Then it wes his duty to see that the correct (15
or the most commondod group was employed in ecarrying out
that decision? —~~- That is where I would like to ex-
plein. The verious groupe sclected the various targeta
and then they reperted them to Ronny Kasrils, FKRonny
fasrils in turn makos the report to the Regional (20
Command; then after the discussions on the various
targots and how they are situated, thon Honny Kasrils
is told about those which the Hegional Command approva
of.

And then would he be told to get on with (25

the job of cerrying out the targets approved of?
(The Court intervencs),

MILNE; J,Fes I think Counael is asking you this - I am
act guite sure: Did the Rogionanl Commend decide which

group should do thesnct or wes that Ronny Kmarils' {30

businasa/nuu...
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busingss to deecide which group would be selected for

that terguet? ———— It differcd. I will give instances,

like the first attacks where potrol bombs were used. The
Regionsl Command gave the insfructions if it was in
connection with 2 cértein thing or incident like the (5
Mandcla casc, for instance. The Razgional Command in

those instances selected the targets ocnd also deelded

on which group should do which job. TLike in the caass

of the thres pylons. On the other caeses, many of them,

the various groups selected their own targets, They (10
then make a report to Ronny Kasrils that 'we have found

= curtazin turget'. Ronny then raports to the Regional
Command; bhe Regional Commend then discusses these

targots and they tell fonny Xasrils o ecarry on with the
workt, The group then thatselected & certeln target (15
carrice or with the work.

NI's GURWITZ: Apart from the Mandela incident that you've
nentioned; was therc any othor occasion upon which the
Hopional Commend selocted targota? ———- It was those

pyluns ~ Now Gormany, Sarniz and Eudamore guarries and (20
thon again in 1961 at the Bantu Administration offices,
Hantu Commigsioner's office mnd the Coloured Affairs
Department.

iund in rulation to what event did those

threc acts of sabotage refor? —-— (The Court intervenes)
MILNL, J.P.: Which threc?

MR. GUEWITZ: Thy Heniu Affairs, tha Coloured Affeirs -
the thres thet you've just montioncd? —--- (The Court
intervenes)

MILNE, J.P.+ Just let mo have those three again please? (30

Lo Bantu/-...-.....
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-——— Bantu Administration officue at Ordinance Road in
Durban.

Thet is the Corporasion offices? —--- Yeoa,
Bentu Commigsioner's office in Stanger Strest.

Thet is the Government one? ———— Yos. (5
Coloured Affairs Departmont.

Whoro is thet? ---- I think it is in Masonic
Grove.

That is s Govormment Dopartment? —--- I think
it is & Govoernment Daparimaent. (10

Do you sey that attacks were decided upon by
thoe Regional Command in respect of these three differont

officeg? ==-= Yas,

ME. GURWITZ: And in respect of what incident or jvent

woere thosa thres mets of sabotage decided upon? -

All tho centres, right through the Republic docidpd

have these attacks on that day, on the 16th Dec

at 9 o'clock - 9 o'clock ih thue ovening. Alth

gid it on the 15th it h=d beon docided that it 8

done on the 1l6th. (20
Ware therc any othoer acts of sabotage

foll into the samu category as this December 15th suries

and Mapdela's series? ---- (The Court intervenes).

MILNE, J.F.: In which the Regionul Command themselves

sclected the targets? ——-- Then it is the thres pyloms. (25

The Handele case wes the petrol boubs and the signal

wires. Irn connecticn with the pylons, the High

Command gave ue = choking off. They asked us what we

were walting for; we had everything, including

detonators. Why were we waiting? That wes the attack (30
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on the pylona and the stealing of the dynamite.
MK, GURWITZ: Any other such series of sabotage? ————
Those arc all I cen remembir at the moment,

And in those cases wae fionny Kssrils given
instructions? ---- Yesg,.

And he arranged which group wes to carry out
which act of pabotage? ---- Yes.

And then it was his duty to report to the
Roglonel Command whether the acta of sabotage had been
carricd out? ---- Yes.

Now in certein circumstances it was even

(5

(10

impossible to report tho rusult of an act of sabotege? ——

Yos, becauac at the tiwe whon these explosions go off,
tho group is no longor there.

So can we taku it thin that it was Kasrils'
duty to gut tho group to do the job and then it was his
duty mercly to roport upon the fact that instructions
had becn carricd out? ——-- Yus. Apart from what we raad
in the papers,

And I teke it, the Reglional Command wasn't
interested in which - in tho porsonnel compricing the
It

group who had comuiltted the act of sabotage?
wis very importunt for the Rogional Commend to know who
carricd out the sabotage.

Was it important for it to know which group
kad carriocd it out or was it izmportant for it to know
which members of the group had carried it out? —
Which was the most important, was which group and who
the leader of tho group wasj not the name of overy

member of the group.

(15

(20

(e5

(30
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Eut Ronny Kesrils was in charge of the
leadera of cach group? —-—-- Yos,
And he was the special officer who was the
conneeting link between the groups and the Regional
Command? —---- Yes. (5
And that was with the object of having
seeurity? ---- Yis,
Then I suggest to you that when he reported,
he merely ruported that the group had carried out the
instructions? ---- No, that was not so. If any member (10
was racruited for any group, the person recruiting the
member had to give & full report of his qualifications
to Rouny Kesrils and Ronny Kasrils had to convey that
report to the Regionsl Command before he would be
zcceptad, (15
S0 do you suggest now that the Rogional
Commzand was awere of every momber of the organisation?
===~ Although it did not know them by sight, they knew
their names and their characters.
Iid the Kegional Command know their numes (20
and thuir charactors? —-——-- Yos.
So there wes no resl point in heving a
speeiel officcr who was a contecet botween the groups
and the Regionsl Command if the Regionzl Command knew
évery member by nmme and charscter? ——-- The Regional (25
Command wes in chevge of all these groups and it was
for the Hegional Command to zpprove of every person ro-
cruited, as to what his character was, Those were all
dutics connectod with Ronny Kasrils.

Wore thuy carried out by Ronny Kmsrils or (30
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were thoy carried out by the Regional Commend scting
committec? —-- If I may explain. There are four persons
in a group. IT anything should happen, if a member gets
ill or if there is = shortage of one person in a group;
if anyone of the three remeining members has & name of (5
any person whom they can recommend, he should make =
report to his Group Leader, The Group Leader makes a
report to Ronny Easrils, Everything in conncction with
this person must be knownj his name, age and his
character. Ronny Kasrils thoen briogs all that informa— (10
tion to the Rugional Command,

You have been talking about groups and perhaps
I havoe been deing the same, but wasn't the position

really that you hed a Section composcd of four people? ———-

Bvery four groups form = Section. (15
MILND, J.P.: What forms a Platoon? ——- I will say that

I baven't been following that very closely because it
waes not connected with my department.
What? —~=-- Az to what a Platoon was and how tha
differcnt Seetions are formed, (20
How many people formed s Group? =—-- Four
pecpli.
And were they known by the English word
'Group' or wes it some Bantu word? —-—-- An English name
'Group'. (25
And do you gsy that four Groups of four men
composed onc Seetion? —--- Yos.
Sc that one Scciion consisted of sixteen men?
==== I think thet is so.

MR, GURWITZ: And you know nothing about = Plotoon? =—=—-— (30

TS o S iali s
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I bad henrd but I am afraid I cannot doscribe what a
Flatvoon is.

Now cach of the Groups had & leader, did it
not? —==-= Yes.

4nd then the Scections had a leeder?

Yes, (5
when a Sceticn is couplete, the Ssction has a leader.
And wosn't he referred to as = Platoon
Sergeant? -——- I think later on we were told to leave
out the msttor of ranks, bocsuse there uséd to be - as
mentioned by Counsel - thors usced to be & Section leader,(10
g Group loader snd so on.
I want to put it to you that this leador of
the 16 people - & loader of a Scetion or & Platoon = he
wag the only one who w2s known to Ronny Kasrils? =—— I
will say that Ronny EKssrils know them all because, ag I (15
have mentionzd, he had to mske a report about each
mamber to the Regional Command.
And T put it to you that your evidence that
the whols Committes, the whole Rugional Command knew
every member of tho organisation is not true? —--- That (20
was 80, just as I have explained., At different intur-
vals Ronny Kesrils got instructions to e¢heck up on all
thuse Groups and the names of all the mombars and the
namcs of sll the mombers are thoen written down and
handed to Billy Kair. {25
THE WITHESS STANDS DOWH.
IHE COURT TAKES THE SHORT ADJOURNMENT.

ON _RESUMPTION:
BRUNQ MTOLO: (Still under onth). (30
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KILNE, J.P.t There ara onc or two points I haven't
quite got elear. Now, you have referred to Billy Nair -
Aecuscd Noe4, and Curnick Ndhlovu - Accused No.8, as
being members of the Rogional Command? —--- Yea,

During what period was Billy Nair a member of (5
the Reglonal Command? —-- 1961, from the commencement of
this orgunisation until the time of his arrest.

And Curnick Ndhlovu? ==--— Ho 23 well.

What have you seid with regard to sny other
person becoming s member? ---— Docs His Lordship mean (10
members of the Rogional Command?

Yos, the Regionel Command? ——-— Is that apart
from the changes that fook place that I have mentioned?

It is about thosc changes that I em not quite

clear? —-—- Right from the commencement it was Curnick (15

EEEisvu, Billy WNair, Ronny Kesrils, Eric Mtshali and I,
I don't want you mow to go over the whole
history cof the matter but could you just tell me what
the changes wera? ——-- During the middle of 1962 a change
took plaece when Bric Mtshali was sent away to bc taught (20
war matters.
Did anybody tzke his place? ——-- The post was
not filled immediately; it wes only filled in 1963,
On whet date? —---= Just after the attack on
the trairn 2t Hammarsdalc, (25
Who was thun spprointcd to the Regional
Command? ———- Sclomon lbanjwa.
And up to when did he romain 2 member? ———
Until the tima of his arrest.
When (30

Ware therc any other changes?

S0lomon/ eveesnss
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Solomon Mbznjwe, Billy Nair and Curnick Ndhlovu were
arreated Stephen Mtshali beécame & member. ZEbrahim ce.e
(The Court intervones).

Vhick Ebrshim is that? —--- No.l accused.

When did he become a member of the Regional (5 -
Command? —--- About July, 1963.

liow the other gquestion: With regard to this
Buropean wrom you said was to tcach you the use or
aanufacture of weapong? —-- Yes,.

Did you ever see this person? ——-- He is the (10
porgon that I saw.

When did you see him? —--- Towards tha end of
November or thu buginning of Dacember, 1961,

Who was i$? —---- Harold Strachen.
liHs GURWITZ: I want to put it to you that the chain (1%
of comuand wes from Ronny Kesrils to the Platoon or
Scetion leaders as you mentioned and then down to the
Group Liaders? ——-- Yes.

And Ronny Kasrils would only know the mombers
of the Section znd not the Group Leadurs? ——— (The (20
Court intervencs).
MILNE, J.B.: Just e minute Mr. Gurwitzy I find that
g most difficult guestion %o understand. He knew only
the members of = Section. There wore sixteon members to
2 Ssction. {25
Mi. GURWITZ: I beg My Lord's pardon., The Szction
Leaders. Runny Kasrils would only know tho Section
Leaders?
MILNE, J.F,: Did Honny EKasrils not know thd Group

Leaders? ——-= He know them because thet was his works (30
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MR, GUHEWITZ: And did you pay any attontion to the

details of the members that you have told us that Ronny
Kasrils would mention that had been recruited? ———- I

caen say whet I romember; tho Scotion Leaders and the

Sroup Leaders. Some of the mumbers I knew by names s (5
they were reported to the Roglonel Command.

MILNE, J,FP.t Do you szy you know them by name though

you naver saw thum? Yes.

ME. GURWITZ: Did you know & man ealled N.P. Naicker?
-——— Yos, I know him, (10

Therce is no confusion in your mind between
F.P. Faicker and George Naickor? —-—-- No.
Was N.P. Naicker e meubor of the '"M.ke!'? ———
I will not bo eble to say whathor N.P. Neicker wes a
member of 'M.k.' but =t the comacncement he looked after (15
our financua.
MILNE, J.FPs: At the commencement - do you mean in 19617
———— Tum,
MR, GUHWITZ: And when did ne stop? --— I think he ended
up in 1962, (z0
When? The boeginning of 1962, the ond of 1962
or whon? ===~ I think in the middle of 1962 as far ms I
can think,
Did mnybody else tako his place? ~——- After
thet it was George Naicker. (25
S0 he wea the Treoasurvr? ———- Yes.
When you came onto this Committec, this
Régional Command, what wss your own personcl position
going to bu? ==-== T would bo an masistant to tho

technical officer. (30
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I take it that when you were first spproached
by Billy Nair, you agreed to take part in sabotage work?
~—== Yua,

Did you do so voluntarily or waa it bocause

(The Court (5

of any promises that wore made to you?
inturvenss).

MILNE, J.P.: I ax not clear if thosc two arc incon-

sintent.,

MR. GURWITZ: M'Lord, may I put it in soparatelys

Yaa. (10
Ho. At

Did you do so voluntarily?
Were any promisss made to you?

the commencencent no promises worce mado.
Werc any promiscas made to you at any time?
—=~= Yas, in 1962 whun I was requested to leave my
employment %o bucome g full-time worker of "M,k,' (15
When did that request come? ——- About the
oiddle of May, 1962.

Wekzt was the reeson for it? (The Court
intervencs).
MIINE, J.P.t+ Thoe reason for what? (20

MR, GURWITZ: Moy I put it this way; I withdraw the
guestion.
You were msked to become a full-time mombar
of the 'M.k.' in May - e full-time organiser of the
"Moka!? mm== 4 full-time worker for 'M.k.' (25
Woy wea that? What ncecesity was there for ‘
you to buecome = full-time worker of '"Make'? =-=-- Because
there wore new things being rocuived and it was
necessery that I ehlould gu up periodieally for training
in Johannesburg. And thet tho treining I reccived in (30

Johennesourg/v.ee ...
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Johannesburg, that I come back to Durben and give
training to the Group Leaderas.

When did you first go to Johennesburg for
training? ——-- Aftuer we had stolen the dynamite, I think
it wes April, 1962. (5
MILKE, J.P.: Bofore you hsd left your employment at the
hoapitel? ==== Yog, before T loeft my umployments
Hi. GURWITZ: 4And when did you go to Johannesburg again
for training? ——-- I went to Johannesburg on geveral
occasions in 1963 but the moet important time was when (10
I went up %0 recoive more training.
MILNE, J.P.: Whon wes the firat timo aftor April, 1962
that you wont to Juhannesburg? =---= T think, if I ru-
membor corruetly at the end of April; 1563. I went back
sgein in ¥ay, 19633 I went to & meeting of the High (15
Commeands
¥, GUHWITZ: How long woere you in Johannesburg in April,
19637 —-= April, 19637

How long wore you in Johanncsburg in April,
1962; how long ware you in Johamnugburg in Aprdl, 1963 (20
snd how long wero you in Johannesburg in May, 19637 --—
Bight or ninu days in April, 1962.
MILRE, J.P«: In April, 1963? =~-- Tha eight or nine days
were April, 1963.

And April, 1462? ---- It was six or soven (25
days.

And Muy, 19637 =-=—- I think =zbout six dayas.

I went up agein after that.

Whon? I think I arrived =zt Germiston

on the 13th Juna, 1963. T think I stayed there for four (30
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days.

MR, GURWITZ: The mestings which you had - the meetings

ot the Regional Command, meetings of tho Technieal
Committee, worc those held during the day or were they

held after working hours? ——--= 1 just wish to mention to (5
Counsel that there is = differencc between the Regional
Command and the Technicael Committes.

Let us take them one by one theme The aestings
of the Regionsl Command, were those held after working
hours or not? ---- At the commencement, before T was a (10
full-time worker we used bto have the mootings in the
afternoon,

MILRE,; J.F.: When you say 'in the afternoon', can you
indieats? Do you mean during working hours when you were
supposed te be on duty at the hospital? ——- After my (15

working nours; would szy round about 7 o'clock, And

on othoer ocecasions I notified them that I would have a

dzy off =nd o meeting would be srranged accordingly.
Were any othoer membors of the Regional
Command full-time workors at any time? —=--— No, (20
And after you bocame & full-time member, when
were the meetings of the Regional Command held? ———— Any
time during the day, because we were more or less working
together; they were secrotarics of various unions.
And Ronny Easrils was not working at that tims, (25

What work was No.4 sccuscd doing in 19627

Billy Nedir, in 1962 was the sceretary of the Loeal
Committce of 5.4.C.T.U.
Do you mean that wes a full-time job? ———= Yes,

he wes full-time employed. (30
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And in 19637 =-—— I think in 1963 he wes the
secretary to the Textile Union. I think that is the
narc.

Vias thet a full=time job or not? ——-- Yes.

What work was No.8 accused = Curnick Ndhlovu (5
doing in 19622 ——— He was tho secrctary of the Railway
Workers' Unione

Iz that & full-time job or not? —--- Yea,

And in 1963%? =--— Until he was bmnnod.

When was he banned? ————— I think he was (10
banncd in 1963.

About when? ———— About May, as far as I think.

Up %ill that time that he wes banned, was he
a full-time speeratary of thoe Railway Workera'! Union?

———— Yeg. (18

And eftor he was bannod, what work did he do?
===~ He did noct work.

MHR. GURWITZ: How oftun did thoe Regionsl Command mect? ——--
During 1962 nlways about onéa in three wecks. We always
had a meeting before three wecks expired. (20

And after 19627 ———- In 1963 we camc together
avery wesk.

And I take it thet the reason why, after
you beoame 8 full-time worker of the 'M.k.', the
meetings were held in the day time and not zfter work- (25
ing hours was simply because it wns convenient to

evcrybody then? Yes.

There had béen nc real difficulty about
meetings prior to your bscoming o full-time worker of

the 'Male'? ——— Therc wore no difficulties. (30
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How often did ihoe Technical Committec meet?
~=== Only when they wore called when there was some-
thing new or something that I had to discuss with them.

How cften? Once ovary two months, six times

The Technical Committee (5

in the course of a yoar? -
did not meet vary often but I can ramaember at a time
when wa wanted to get Coetzoe Naicker into the Teehnical
Committoe and Michaol Masuku,

Iz that all you can reaember sbout how often

I think we met twice in Lekhani (10

you uscd tvo meet?
Chambers. We met once at Lodson House; then we met
once at the cornor of Booth Hoad and Bellair Road and
we ot again whon Ebrahin brought Siva along. That is
apart froxn thc times when I slways usad to meut Babonia.

And those meetings that you have described (15
woere those aftor working hours or not? —-— T will say
that all theee that I have zentionoed were after working
kours bucsuse sows members of thu Technicel Coummittee
wore worikking.

And thoss people that you had to train, did (20
you undertake that training during working hours or
after working hours? ———- After working hours.

Ané the preparstion work for the wets of
anbotuge in which you youraclf were cngoped, wory those
done after working hours or during hours? —--- I will (25
say I prepered thaem after working hours.

I will suggest to you that apart from from
your trip to Johanousburg - I 2o sorry, I withdraw that
gusstion.

Were there any other setivities in which you (30
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ware engoagud at that Yime os o full-time worker of
"Male'? === (The Court intervenes).

MILNE, J.F.: Other than what?

Mi., GUEWITZ: Othur then what you have mentioned?
HMILKE, J.P.: Which wore they?

KR, GURWITZ2: He has mentionud trzining the Regionel
Comnand, attending mectings of the Tuchnical Coumittee,
troining other people and boing cngaged in anbotage.

Wure there any other setivitics in which you were

engegcd? I went to cell mectings of the
Comwunist Perty. I used to organiss for the African
Municipal Workors' Union and other political matiers.

I wanted your activities in regurd to

"Weke' zpart from the four items I've mentioned? I
wos also assiating Solomon Mbanjwa with organising for
th: pecple sent awzy for training.

Whan did that sizrt, the reeruiting? —= I
think tha first group leit in 1962.

What menth? —-—— I don't romembur, Botween
Xay or June, 1562. Others followed towards tho end of
Jung, 1962, up till Junc, 1963.

I suggest tc you thut =21l the sctivities
that you've centicned in regard to 'tuk.', you could
Have carrdud out whilat still fully ocmployed at ths
hospital? ——— I couldn't.

Which ectivivica do you thiok you could not
have ecarriod out or undertekon while you were still
(¥r. Ourwitz ndds)
In

fully cmployed ot the hospitel?

Apert fron going to Johannosburg,
the first plzec the mectings.

(5

(10

(15

(20

(25

(30
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MILNE, J.P.t Why couldn't you have ationded mectings

at T o'clock in ‘bthe asvening as you had done befora? ——-—-

The first thing = moeeting plece with which we had

troublss finding & mecting place. And in the second

place, thers were urgent mattors which reguired meetings (5

gcon to be discusscd. Ths third instance, was to

aect persons that were sent down by the High Commend,

Pourthly, it wes to got a place whore I could work and

carry out cxperidents boczuse %o work in Babenie's room

wne dongerous. And rocruiting. {10
Recruiting for what? —--- Racruiting people

Yo be sent out of the Republie for training and also

sraiping. The training of Group Leaders.
How eculd you flo that when thoy wers at work?

——-—— Thare a»: some that stoppud work on a Friday. (15
We ary not telxing about that. 4As fer as

training wos concorned, you said you did all your train-

ing of people aftor working hours? ——- The pointe that

T heve mentioned - the reusons that I heve mentioned arc

rost juportent to reguire a person to be omployed full- (20

You had no difficulty you've told us, sbout
kolding your mestings of the Regionsl Commznd before
you became & full-time workar? —--- Yes,

Where did you hold your meetings of the (25
Regivnal Commnnd bofore you beeame o full-time workar?
——==— In an copty office in Lakhoni Chambersa,

What was to gtop you going on having your

mectings thers after May, 19627 We couldn't have

2 meeting of the Rigional Cowaend end then agonin a (30
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meesing of the Tuchnieal Committee. People would be
soan going in and out.

But your meetings of the Technical Committee
were Tew and Yar between? -—--- That was one of the
reasons why we did not mezt morc often, (5

T don't understund., Where did you meet when
you met with your Technical Committec? ——-- Sometiues in
en office at Lakhnani Chechers, at Lodson House, the
cornur of Bellsiy Roed and Boovh Road.

Those mectings of the Technical Committee (10
you haé to hold after hours - after working hours, be-
veuss manbors of $he Tochnieal Coumittes were working
fuil-siae in obher Jobs? --—— Aport from the reasons that
1 havy sentiondd. more su, & full-time worker was re-

acirad o the léechnizal Coumitteos Like earrying out (15

I'R. CURW:IZZ: Did you czrry out any experiments before

you ogsame 5 full-~tima worker for 'M.k.'? —-—- Yas.
You bave mentioncd one of the reasons for

gour disillusicmnent mnd making & statement to the (20

wolice within 24 hours of your arrost, was bucause you

bué besny let down in regard to your own saldary? —--- Yas.
And T augsaest to you that at the Rivonia

trial when yca gzve avidence therse, you gave as one of

the reasons, 10t taat you hadn't been getting your (25

“wonny ot et tho Regional Command hadn't beon re-—

coiving oeaoy frum the High Comagnd? ———- 1 think

Coun=el 1eaé vus %o shis Court thaet according to my

avidencs ot Rivenia, I only rcoecivad an amount of £10.

wall/loolluvll.
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Well, was ona of your ressons for maki
statement within 2% hours of your arrest, the fact t 6
the High Command kept the Hegional Command short of Y -
That was cne of the reasons and many others,

And at page 40 of your cross-examination at the (5
Rivenis trial this was a question whieh was put to you and
this is the znswer: "So your complaint was that you
couldn't eontinue with sabotage bocause you weren't
getting money®-". And your answer was:"That was only
one" §--~ Yes, M'lord. (10

I want to deal with the occasion when you stole
some dynamite, I understeal from your evidence that Runrq'
Kasrils reported the loestion of this dynamite ?-- No, I did.

I beg your pavdon, 1t was you who reported it, Did
vou report it to the Heglonsl Commsnd 9---Yos. (15

And wag it decided that an attempt should be mada
to stgsl soms of this dynamite ?--~ Thay were not satisfiled
at the first meeting and it was suggested thst I- =hould go
with Honnoy Hesrlils to examine this place.

¥Yes, go on 7=-- What happened then ?--- After Renny
Kasrils had inspected this pleee ha came beek and made a (20
report in support of mine to the HRegional Cemmand.

Yeg ?=-= Wg then gnt instructions that if we sesw our
way clear to get hold of this dynamite we should proceed.

Who dp you maan by "we" ?=-- Ronny and I,

Go on ?=-- S0 Ronny and I mde preparation. Ronny (25
Knsrils sald that ha would borrow a car from a friend of his.
The day we went to examine this place Ronny Kasrils took the
number of tha loeck,
MILNE: J,F. The number of what ¥-=- Of the lock,

2R GURWITZ: What logk 9-=- Thore are two - I think they (30
call/sens
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call them msgazinss - W'Lord boxes where the dynsmite 1s kept
in and they are locked snd it was the number of the lock. It
was the number of the lock om the gata on the fencing round
the magazines.
MILIB: J.P. Whot sort of lock was it 7 Was it a (5
padlock 7--- It was 5 master padlock.
VR.OURWITZ: 1Is master the name of the padlock ?--~- I will
say 1t is the naster type of padlock.

Did it have 2 numbur on 1t Pes-Yes.

Wnere was the number P=-- Where the key is (10
inserted, at ths bottom.

You say Ronny rasrils toolt this number down ?=-- Yas.

Yos 7-=- After the Heglonal Command had given us
instructions teo procced Henny Rasrils asked what these boxes
could be opened with. He asked me when the twu of us wers (15
digoussing this. T said if we could get hold of 5 erowbar
and a large serewdriver we would be able to open them,
WILNE J.P. Do you want to gn en with this sortd cress=
examination 7.
FRLOURWITZ: e M'Lord, All T want to know is did you and (20
Honny Rasrils dacide to brea% !nto this place P--- Yes, after
wa had got instructicns from the Hegional Command.

Did the “eglonal Commsnd leave £to you to affect
the bredi inte this store and steal dynsmite 7=—— Yes.

And wera you and Kasrils golng to be the ones to (25
do 1t Pem-- Yes,

Had any decision been made as fp where the dynamite was
going tn be stored 9--- We were ' take the dynamite tc Honny
Kasrils! flat, becsuse we were of the opinion that 1t was just

g matter of & few sticks which you could place into a shnpping
g 3

bag/-.-.
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You say Kasrils gdt hold of the motor car 7 Ha borrowsd
a mdor car 7--- He did not get s cur.

You mean fe failed to get a ear 7-—- Yes.

And was 1t at ths lnst minute that you had to get
hold of Manny Izamaks ?--- Ronny Kasrils spoke to Billy {5
and Billy spoke to Izaaks. :

Thereafter, when you broke into this store, you
discoversd there was n grest desl of dynamite that you could
take away Y=-- Yas,

And was it then a sudden decision on your part to(l10
ztore it 4in George Nalcker's (arego ?--- Yesn,

And on the evening or the moraing that it was stored
in George Nnlcker's Garage, George laicker wasn't home at all ?
=== It was night time, When we arrived there he was not at
home, but his brother was thers. (15

You have mentioned Mandela's arrest anl certain acts

of sabotage connected with Mandels ?-~- Ves.

Can you tcll the Court which acts they were %=-- 4,
petrol bomb on the train on the north cosst. Signal wires at
Hammarsdale., Petrol bomb at the offines of tke Special Braneh.
Fatrol bomb at the Bantu Administration Offices at (20
Kwa Mashu., Petrol bomb at the Bantu A'falrs Department in
Stanger Street, That's all.

All those tock place on the 1lith October, 1962, is
that right P=-= Although I do not remember the date, those are
tie ocnes conneoted with the srrest of Mandela, (25

You mentioned the instance of the explosive bomb,
the petrol bomb heing placed in a rallwey carriage, is that
right 9--- Yes.

(30
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Didn't that incildent take place at the same time as
the attempted aect of sabotage on Kajee's office 7--- The petrol
bomb that was evsntﬁ.:-lly put into this carriage was originally
intended for Kajlee's office, According to a report that we
received, - the report we received was when they went to put (5
this bomb down at Kajee's office that they were frightened by
a night watehman, They then decided to go and place #t ina '
train.

What acuvs of sabotage did the ‘eglonal Command
plan in regard to Mandela's afirest 7--- (Court intervenses) (10
MIINE: J.P. Just repeat that guestlon please.

MER.GURWITZ: What acts of sabotage did the Reglonal Command
plan Pe--

MILNE: J.F. What nets did they play 7.

HMR.GURWITZ: Plan M'Lord, in connection with Mandela's (15
arrast f---As I have mentioned, the cutting of signsl wires,
Kajee's offica.

What ?==-~- Kajee's office, The office of the Special
Branch, Bantu Administration Office, and the office at Stanger
Street. (20

You mean there were two Bantu Administration Offices?
--- ¥es, the one with the Bantu Admlnistration Office at Kwa
Mashu and the dbher one was the Bantu Affairs Offices at Stanger
Street, and the Coloured Affairs Department. Those sre tle &
that were planned by the Reglonal Command. An attempt was S
made on the Coloured Affsirs Department but it did not work
and the one that was planned for Kajee's office was eventu
used on the trains

I don't want to confuse you, but the guestion I asked
you was what acts of sabotage did the Regional Command plan in
sdnnection with Mandela's arrest 7--- (Court intervenes) (30
MILNE: J.P. That is what k= has told you. Mr.Gurwitz/eees
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MRL,GURWITZ:  You say that the attack &n the Coloured
Department was pasrt of the - was in connection with Mande
arrest ?--- Yes, it was. But it did not explode. When Ro
went and examined 1t he found that 1t was still attached to
window. {

According to you then the attack on the train =
the Horth Const = the railway cosch - was not planmd by the
Regional Command at all 9--- No M'Lord.
—

At the Rivonia trial you said that the Reglonal
Command decldad (quoting from page 90). This is wlrt 48 (10
recorded in conmection with this Mandela's affair, at page

904 it is in crnss-examination in chisf - examination-in-

shief M'Lord, You were ssked by the Proseecutor st ponge 90:

"Bruno, we renched the stage yesterdayafternoon whers you in-

dicated to his Lordship th=t the Regional Commnnd of Watal (15

had now decided as a result of tha wverdict in Mandela's ocase

to commence a new onslaught of sabetage by way of retalliation

or revengs Te--", And the answer is "Yes". "Now, here too,

I am golng to leave you on your own and T would like you to

tell His Lordship in your own words how you earried out (20

that decision, snd as you deal with each act of sabotage

I will refer M'lord to annexure Bj"and this is your answer:

"We decided not to start on the Friday, that is the day he

was sentenced, beecasuse tle police would be cn the alert, so

we agresd that we would start on Sunday night, and that all (25

the places that wore going te be attacked it would spain be done

at a specific time, that is st 9 o'clock in the evening, apnd we

deeidad to use petrol bombs, sxcept at one place, a place

Hammarsdale where it was declded to cut the signal wires, and

then we decided about the tralns on the North Coast line. (30
Brian/...
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Brian and his group - not Brian,Ebrahim and his group|-

would do that job"., "What would they do ?" - this ia

questlion by ths Court. And your answer wast"They had put

a petral bomb on the trein M'Lord". How, I put it to |you

that that evidence is to the affsct thet the Reglonal Wommand (5
planned the attack on the North Coast train ?--- The figeis

was Kajee's office but when this group was frightened h
night watehman, they went and placed it on a train onlthe

North Coast lina. Wo reaceived that repart at the Regliona
Command. The Regicnal Command asked this guestion whethiex/(10
there was nobody in the train. Ronny then sald that tie report
that he lad received from Ebrahim was that there was ng one in
that corh, The Regional Command then approved of that hetion,
that 1s why my statement is found to bs as it is.

Buit 3t was never planred by the Rapional Commend?- (1 5
ot from the beglnning.

And T suggest to you that the evidence whieh I have
read out is to the ef'fect that sccordiag to you the Regional
Command did plan this attack on the North Coast train ===
M*Lopd, this was an action similar to what was done to the (20
Netaller where n decision was taken to attack the Nationalist
Party Offices and they attacked the Nataller. When the Regional
Commznd reedd ved the repert they approved.

I think you sald in connection with these petrol
attacks = peirel bomb attacks - that you yourself prepared the
bombs for thess attacks ?e-- Yas, (25

Do you mean that in each case you prepared the tin
containing the petrol ?--- I prepared the chemical, tube, ami T
oplaced them into the tin, tied the line - the plece of string on
the tube on to the tin. The respsctive groups were to be (30
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given money by Renny to purchase the petrol to be placed in the
tins.

S0 you didn't put =ny petrol in the tins them-

581lves Tm=a lo,

AVCUnnectian with this attack on the North Coast (5
train, thers was s questlon raised by the Regional Command as
to whether thore was anybody in the train when the attack was
made - or in the coach - when the sttack was made ?-- Yes,

The reascn for that enquiry was whether there had
been any danger to life ?---Yas. (10

And T tzke 1t then that there must have been soma
instruetions to the Beglonal Command st the beginning that
thers should be no danger to life - or that dangor to 1ife
should be nvelded as far as possible P--- Yos M'Lord, there was
instruetinons to take gare that no peopls are injured. (15

property

The idesn was originally that Covermat/znd installa-
tions should be attocked,; but therc should be as for as possi=
ble, no damage or injury tn life 7--Yes.

dow how do you squre that instruction with your
eévidence that you were told that the A.N.C. had now gons over
to # poliey of viclance and blocdshed ?--~ It wasat the (20
various stages M'Iord. The first stage was sabotage.
MILNE: J.F, WNo, you told us that in 1961, when you were asked
to become o member of "M.K.", you were told thnt the A.N.C. had
now rescolved to drop non-violenee z=nd resort to viclence and
to go over from non-bloodshed to bloodshed ?--- I understand (&
the guestlon now M'lord. It was sald as His Lordship has said
nows M'Lord there was no mention made that there is to be wo
bloodshed, that there Ims teo be no bleodshed at all. M!'Lord,
thara was a deelsion taken that if & person -~ instructions
glven - that if a person iz noticed obstrueting the A.W.C. (30
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1ike informers M'Lord, such a person should be killed. If we

decide that it would be well if hd is put out of the way.

A raport would then be made to the Regionanl Command. The
Aegional Command would then discuss the metter and st the
various reasons why this person should be killed, They AH
would then in turn send word to the High Command - send a
report to the High Command - and the reasons for which such
person should be killed, If the High Command decide that
such person should be killed, they would send a report to the

Regionnl Command. They would then say if they approve

to ecarry on and kill such person.

MR.GURWITZ: Was that all discussed when you had t
discussion with Billy WNair ?--—= If 1 remember ec .
this wns teld to us by this person - the Europea th £
down to instruct us on weapons. (15

MILNE: J.P. When did ho come 7 When did he come to insfruct
you on waapons P--= At the end of November or the beginning of
December, 1961,
MR, GURWITZ: Was that : before or after your discussion with
Billy Nale P--- (Mr.Gurwitz adds) (20
When you ngrieed te come on to - to go in for
sabotage 7--- It was after my mecting with Billy Hair.
I want to put it ®© you agaln that you said in
gvidenece that st your mecting with Billy Nair - tHd\veryffirst

meating you ever had - you were told that the AJN, hd||zope (25

over from non=violance and from non-blocdshed to b

M'Lord, if I did say that, I may have mixed it up.
HE COURT TAKES THE LONG JOURNMENT o

e
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BRUNO MTOLO: (Still undar osth) (Contd.)
MR.GURWITZ: Bruno, do you remember the attaqk on the passen-
ger train near Duffs Road Station on the North|Coast 7---

Yes.

Do you remember the intention was to pttack =

goods train 7--- (Interpretert M'lord, may I Just explain.(5
I think the witness is confused with two train lneidents
H'lord.

MILNE:J.F. Wasn't it =n attack on 2 passenger tnain not

going in the direction of Duffs Road, but coming in the
direction of Durban ?--- T remember, yes M'Lord.
MR.GURWITZ: I take it onthat instance there was

(10
roport to
the Regional Commsnd before any attack was underthken ?--Yes.
And in ony evant before such an attads would have
been undertsken thers would have besn s cluse watch kept on
trains and so on 50 25 to avold any mishap ?--- Th4 groups (15
keep o wateh.

MILNE: J.FP. Haven't we got n lot of evidence on t
MR.GURWITZ: Yos, we hsve “'Lord. Now, as you kn

nttack wes mado by mistake on n passenger train instdad ef a

s point ?
the

goods train 3--- Yes.

the mistake that had taken place ?=-- Yes, because I

went and spoke to the leader of the group about 1it.
And didn't iHigh Command too, critieiss this

25
act ?--- They did mention this matter when I was in Jo sburgs

And wasa't the reason for this eriticism and 4 n
that wherass an attack on 2 goods train would not have ¢
tailed the possibility of loss of 1life, the ettack on a
passenger train would have ?--- (Mr.Ourwitz adds)

Or/eesene
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Cr might have entailed locs of life ?--- Yes,
e A
That was the effect of their criticism.

Now how do you square that attitude with your
evidence thet ot the beginning of 1963 the members of the
Roglonzl Command wore careless or reckless as to whather (5
loss of 1ife ensued or not ?--- Because such ineldents were
happening quite often.

What ineldents ?--- Like the Victoria Street
Bridgey the incident at the Victorias Street Bridge, snd the
incident at Karridens, at tle offices of ths Nataller. (10

Do you suggest that the offices of the Nataller
is an instant where the High Command - members of tle High
Command were reckless or coreless as to whether death
rasulted - injury resulted (Court lntervenes)

MILNE: J P, The H{gh Command ?. (15
MR.CURWITZ: T beg your pardon, Reglonal Command ?-- I will
sny thst there wus a2 certain amount of czrelessness.

I am talking about the Reglonal Command P-- I am
talking nbout the Hegional Command, (20

What enrolessness wns there about ths attack on the
Nataller ?--- According to the puper there wers people inside
this buillding, when this bomb was placed next to the bullding.

Do you now suggest that the attack on the Nataller
was planned by the Regional Command ?--- Ho, because I (25
never receilved any instructlions from the Regional Command
that action should be taken agalnst these people that make
those mistokes.

Didn't the Reglonal Command criticise the attack
on the Nataller ?---There was no criticism at all,

Did they not say it was a mistake ?--= It 18 no (30
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use carrying on and saying they were mistskes and mistakes
and no action is taken sgalnst the groups, and these mistakes
keap on hnppening;’/’
HIINE: J.P. Can you tell me whether you know,of your own
knowledge,whera the offices of the Nationalist Party (5
were at thot time ?-~- 1 don't know of my own knowledge,
but aceording to reports they were somewhers in Umbilo,
Somewhare in Umbilo ?---Yes,
You didn't know ?=-- lNo,.
You don't know now ?--- o, (10
Do you know how the mistake came to be made Pewe=
The report we received was that when this group arrived at
the offices of the Hationalist Party, thaot they noticed that
there were somé pecpls inside. The group then made 1ts own
desision to place this bomb st the Watnller buildings. (15
MRLGURWITZ: Deasn't thot indleate to you that the group
itself wos concerned shout injury to pecple in not carrying
on with the attnek on the Nationalist Party Headquarters ?---
Although nobody was injured, it was for the Regional Command
to decide snd not for the groups. (20
I am eoncerned sbout your sllepaticn that at the
beginning of 1963 the Bagional Command was recklass of nara-
less 3s to whether there was logs of life ar not -~ As fap
as I could ses personslly, thers was » certain amount of
carelessnessy 2s I have mentloneds (25
I suggest that the csrelessness or recklessness
was on the part of you and Solomon Pe--lo,
Thaot you were indiffersent as to whether any acts
of sabotage resulted in loss of 1ife or not 7=-- It is not S0,
wa were all in the Regional Command,
Do you perhaps remember a meeting of ths Kegional (30
Command/..a.
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Command whore you suggested a target which might cause loss
of life and one of the members protested ?--- Counsel may
remind me M!'Lord.

And your retort was that he should be in the
¥inistry and not undertaking acts of sabotage ?--- Would (5
you please remind ms of the incldent, I may remaber it,

I contt do more than that, Can you not remember
any such fncldent taking place 7--- lo.

Was anybody injured in the attack on the Nataller %P=--~
(Mr.Gurwitz adds) (10

Do you know ?--- According to the reports in the
paper theres was a Buropean lady that was injured in the street,

At the Rivonia trial you said thst there was some-
body that was injured, do you remember that %--- M'Lord, 1t is
possible that I did say it at the Rivonia trial, according (15
to the reports that I had seen in the papers that someone had
been injured M'leord.

But you appesrad to have giwen your answer as a
question of fact, asif something of your own knowledgs 7?=-- If
2 parson reads anything in the paper you take it as a fact (20
and as the trut@

And didn't you also say ot the Rivenls trial that
the attack on the Hataller was a misteks ?P=-- T stlll say the
Regional Command hod decided on the Nationallst Party Officas,
and not tha Nataller. (29

in the ease of attacks made by the use of dynamite
do you spy that the dynamite was obtained from George Haicker's
CGarage %--- For the three pylons, yes M'Lord.

Any cother acts of ssbotage 7-=~ And at Cliffdale.

That!s four. Is that 21l ?--- On the other (30
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incidents Ronny Kasrils used to feteh fuse and detonators
from George MNaloker.

Did ha tell you that or are you assuming thet he
fetched it from Georze Haicker ?--- Ceorge Naicker was
keeping the fuse and detonators, and the cordtex. (5

So, therefore, you assume thst Ronny Kasrils
got it from George Nalcker ?--- Yos.

And in the mse of the three pylons 7=--=- Apart
from the thres incidents M'Lord, when I teock it from the
hands of Geoprge Nafcker. (10

Took what from the hands of Ceorge Nalcker P=--
Detonators,

Lat me get this straight. 7T am afreid I didn't
follow you. In the mse of the three pylonsy did you gst
any of the meterials usaed from George Nuicker ?-~--= Tha
detonztors. (15

And Cliffdsle ?--- Ronny fetfhed the dynamite that
was left ovar from the attaclks nf' the three pylons.

And in 21l other cases you assume that the = mny
materials must hovs come fropm George Nnicker's Carags P---
Yes. (20

In tha cnse of the three pylons you only
obtalnsd the detonators from Gecrge Naicker ¥--- Yes, from
his hand, thst he personally hnndsd over to me.

Anything else ?--- Only the detonators.

T am suggesting to you = I am putting to you that (25
your evidence sbout George WNalcker obtaining detonators from
him personally, is not true 9<-~ Why not %,

ind T am suggesting to you that it is on the same
lines as your previcus eddence where you have assumed certain

things ?---(Court intervenes) (30
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MILNE: J.P. Just what does that mean 72,
MR, CURWITZ:  From assumption you've gone on to sctual
fact ?
MILNE: J.P. If it is assumption Mr.Gurwitz - A4f 1t is
assumpticn, isn't that sufficient ? Tsn't 1t sufficient (5
to say thnt it is assumptlon if he says it 1s assumption 7.
MR.CURWITZ: ti*Lord, I accept that, Did you cver store
dynamite nt Reservior Hills ?--- llo.
Do ybu ever remember yerhaps maling s ¢ablinet or
a box of some sort - a wooden box -~ in whieh to keap (10
dynamite P--- li'lord, T ramember makingiabox at the home
of an Indian which Billy Unir said would be used for keeping
files.
MILNE: T7.P, #Henplag ?--~ Files.
MRLOUBWITE: Not dynamite ?---llo, (1%
You made such n box Ye~-Yeg.
Do you ever ramember any dynamlite being taken back
from where it vas storved nn§ put 1r a garage at Goorpe
taicker ?--—(tlourt intervenas)
MILUE: J.8, Just repent th.t question please, (20
MR.GURWITZ: De ydu evar remember dynamite being taken from
where 1% was stored and taken baek to the garage of Gecruec
Naicker %--- (Court intervenes)
MILNE: J.FP. Do you know of sny oceaslon when you were per-
sonzlly present when that happened - when dynamite was taken(2h
from somewhers ¢lse and put into the garage of Coorge
Yaleker ?--=- ¥ds, t'Lord, there was such an instance.
FMR.GURWITZ: I am not talking sbout the time when you first
pat dynamite in George lnicker's Garage 7--- (Court
intervenass ). (30
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MILNE: J.P, Was there any oceasion after the first

oceasion when,you know personally of your own knowledge,

you wera o witness to the fact, thet dynamite was brought
into the garage of George Naicker ?--- Yes, I do remamber,
MR.GURWITZ: What happensé ‘=== It was at ths time that we (5
feteched the dynamite at Shallereoss to bs used on these

three pylons il'Lord.

So the dynamite used en the three pylons did not
come from George Haicksr's Carage, it came from Shalleress ?--
{Court intervenes) (10
MILNE: J.F, Juat one minute plesse., I und=rstood ¥éu to

say "Do you remember any oceasion when dynamite was brought
into Genrge Wnicker's Gorage?™, from somewhers alse ¥
HR.GURWITZ: Yes, MN'lord,

HIIHE: J.P, He seid "Yes", "the dynamite that wps used for (15
the three pylons."

HR.GURWITZ: Yos. I understood you to say in your evidence =
when you were giving evidence=-in-chicf - that the dynamite
used on the threa pylons came from Gosorge Mailcker's Garage
before any of 1t was moved te Bhalleross 7---(Mp.Gurmdltz (20
adds)

Is that wrong ?=== If I remember correctly in my
evidence-in-chinf I said eclearly that 1t was the dynamite
that we fotched from Bhalleross took it to George lHanicker's
Garsge and from there it was used on the pylons. (25

Ca,. you remomber of your own knowledge - I am
sorry - Can you remember each mosting partieularly of the
HSegional Command or are y u giving evidence as to what
ususlly used to happen 7-«~ I couldn't remsmber ecach
individusl meeting. (30
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Can you remember who was present at ezch
individual meeting ?--- I can only say that we never had
a mecting whan any member was absent.

S0 is the effect of your answer that at evary
meeting all the five members thet you menticned were (5
present P--- Yes,.

And if anybody wera to say that he was sway far
a length of time, it would necessarily follow if his
avidence is true, there was no mesting during his
absence ¥~-~ I would say th-t that would be the case. (10

Can you remember if there was any pcriod of
time when thsre was no meetlng of ths Reglonal Command
for gquite 2 eonsidersble period of time 7--- (Mr,Curwitz
adds)

Because somebody was away ?---ijot only one (15
ineident, but several.

Wnat wrs the longest perlod during which there
was ne meeting of the Reglonal Commond beeause of ths
abgsence of one of the members %-—— That is difficult tn
remember. (RO

But i 5 member was away for anything over thres
months for exampk , you would remember that wouldn't you?e--
I may remember it if Counsel wishes to remind me i'Lord.

Can you remember specifically each and every
meeting of the Techniecal Oommittee which was held ?--- (25
Those thet I have mentioned, those sra the ones I say I
remamber n'Lord,

And were sll the membars of the Technieal
Committee present when these meetings wero held ?--- The
meetings of the Technical Committee - there were soms (3C

meetings/ve..
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mectings where all the members were not present.

Can you remember how many meeting§ no.3
accused pttended P--- He was present mostly at these
meetings, There were soms where he was absent. The
majority of mectings ke attended. (5

Can you remember how many mectings this mn
Sivo attended Y--- T only saw Siva with my own eyes once,
and thot was not at a meeting.

For how long was that 7--- (Court intervenes)
MILNE: J.H. what 7. (10
MHL.GURWITZ: Fer how long waa it that you saw him F--=
ot very long, I don't think it was gulte twenty minutss.

And would you nct be able to recognise him
sgein if you were to see him Pe-= M'Lord possibly, if I
lecok thoroughly, I may recognise him. G5

In regsrd to Baobenla, how many times did you
get any ingredients fa any sabotage attack from him
personally P--= iany times, Mostly powder for the
timing devieca.

In respect of which aet of sabeotage did you (20
get the powder for the timing deviem 2--- The three pylons,
at Kajee's, the dynamite, the one that we vere going teo do
at Morion Hill, we ended up by doing it at Cliffdak , two
oceasions at Me Cord. That's what I remember M!'Lord.

Do you say you yourself got them personally (25
from Babenia or did (guestion not ecompleted) ?--- Yes.

It wasn't Ronny Kasrils who got them ?--~ No.
Babenia and T were working in the same building. We just
used to ocnter through separate d cors.

tow many times have you been to Babenia's

700m avee
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room ?=~-- I will say many times when he was stlll staying
in May Streat.
Mora than twice ?--- Yas,.
Huch more than twice ?--- I Wll say about five or
six times, when hs was still staying in Mg Street. (5
And in North Strect 7=-- That's just an estimate.
MILNE: J,P. That's in May Street 7--- Yes.
Now Counsel is asking you how many times did you
visit his rocm in North Street ?--- Twice, or three times.
MR,GUEWITZ: And did you get the materials from him when (10
you went to his rocm or did he bring it to you st Lakhani
Chambars ?=-= '[he powdars he brought to me in Lakhani
Chambzrs. GSometimes when he had not mixed it T used to go
to his room, we mix it together and I leave with the powder.
How much powder did you require for this (15
timing devies ° Was 1t sufficient to go intc on envelope or
wus}iarg Fuw= (Court intervenes)

MILNE: J.P. You mean an envelope of about 5" x 24" 7.
MR.GURWITZ: Yos M'Lord. ?=-~- About quarter of such an
envelope would be sufficient. (20

MILNE: J,P. Well nbout a tablespoonfull or half a table-
spoonfull ?--- A dessertspeenfull would be suffiecient,
MR, GURWITZ * And this powder usad for the timing device,
did it deteriorate if it was kept P-=-- It used to doteriorate
aftsr 24 hours after mixing. (25
Why ?--- Potassium Chlorate always remains damp.
It melts the Potassium of Permanganate.
Bo you had to keep them separate T Yas,
Couldn't you cap thres little jars in your own
roam and keecp them separste there %=-- [ didn't have a (30
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room of my owns I shared z room,

Did you net have a room of your own at the be~-
ginning of your association with "M.K," ?--- Yes, whan I
worked at Me Cord's.

You eontinued to work at Me Cord's until May of (5
1962 ?--- Yas.

Thereafter, did you not have a room of your own
at all ?=-- No,

When were these various powders firat obtained ?---

(Court intervenes) (10
MIINE: J,.P. When what 7,
MR.GUHWILZ: When wsre these various powdars first obtained 7w--

After I had been worlddng at Lakhani Chambers for t he Trade
Unions for some time,

And not befora 7--- M'Lord, there are different (15
chemicals - powders — the first lot wed to stay with Brian
Chato, The chemicals thot were used after June, 1962, stayed
with Aabsnia,

But the chemicals that you used before June, 1962,

eould have been kept In your room ?--- Yas M'Lord. (20
MILAE: J.P. The charges begin I think, with June |don't they 7.
HR.GURWITZ: Yes M'Lord, but there were attacks made on the

15th December, which this witnoss hes referred to I-!'Inrdf?\fhich

timing devices were used.

MR.GURWITZ: I think you told the Court you went i (25

niding in May, 1963, is that correct ?---Yas,
And you still found time to attend meetifsgs of t

Reglonal Command after that 7--- Yes,
Although since the beglnning of 1963 you|had become

iisillusioned ?--= (Court intervanes) {30

MILNEt JpPu/uss




<19~ B.Mtolo

MILNE: J.P. Become what %,

UR.OURWITZ: Disillusioned 7=-- Yes.
And your hoart was no lotger in your wprk P=--

is 804
4nd you were being deodved 7--- Yes, (5
Whny didn'ft you stop geolng to any furthpr meetln

of the Reglonal Command P-~-- I had been into thin

it wgs difZieult vo get out of it, and they kepi{ on saying

we'll get the money and the money will arrive;
Put st that time you were in hiding ? [fou sould (10

anally have avoided nny such meetings ?--- (Count intarvenas)

MILME: J.P. You are speaking of January Mr.Gurwitz ?,

MR, GURWITZ: M'Lord, I am speaking of (Court intdrvenes)

MILNE: J.P. You sald “from Jinuary you were already dis-
$1lusioned”, (15
HRLOURWITZ: Bub Zn May, 1963, you were in hiding ?--- Yes.

And from that time onwards you could hsve avoided
attending any committee mooting ?--- It was then very im-
portant that I should contact them ss to the state of
affnivs a% that time, what should be done. (20

What should be dono about what ?--- Because some
veople had been detained on the 90 days and I was wanted by
the police H'Lord.

Did you have to have a committee meeting to
nscertaln what yon wanted te know 7?--- There was no special (25
ueeting colieé but I used to enquire from the Regionsl Command,
enquiring them for my personal information.

MILNE: J.P, You mean to say when you were in hiding that you
d1d not attend any meetings of the Roglonal Command ?=-= T did

go M'lord
e 11/0 .
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Well now Counsel 1s asking you why did you pgo to
meetings when you had the excuse - you could have made the
excuse that you were in hi{iing from the police ¥--- Bacsause
then it wns most necessary that I go to the meetings.

Wners were they held nfter you went into (5
hiding ?-~- AL Botanic Gardens, one was in an Indian's flat
in the flats where Billy Hair stays.

Yhy do you soy it was necessary fer you to attend
meetinegs of the Hegional Command after you had gone iante
hiding ?=-= I had no more money for food. I could no (10
longer work for the Trade Unions where I got some monoy. I
no loager had money te pay the rent for my room whare I was
staying. My children wers starving, they had no more food,

I could =till usc gote of the money that I zot from the Trade
inions before that to buy food for my childran, which I (15
now no longer got.

What differenec does 1t make that you attended
meatings of the Hoglonal Command ?=--- Only the promises thst
ithey mwade, kecping on telling me that the money will arrive.
MR.CURWITZ: Ycu mean from the time that you want inte (20
hidine to the sime of your arrest = the Fezional Command
gave you nc merey P--— The Regional Command did not give me
1.y money for myself parsonally. TFrom the time I went inte
hiding until my arrest,

S50 whet was the point in atteading any meetlngs, (25
i#* you got no mopey from them T-=- It was still the hope
after their promisss that I would get there and get the money
M'Lerd, they would tell me thas well tha money has arrived.

Did you get money to zo to Johannesburg ?--- Yes,
they gave me money to go to Joharnesburg. (30
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And did they gilve you some money for expenses
in Johannesburg ?--- They gave me money for food while I
was travelling.

Why didn't you kezp thst money instead of
going to Johannesburg ?--- I pever thought of doing (5
such o thing. Even the £55 that they gave me up
there, for the groups that were teing sent away for
training. Itmever eantered my mind to keep it for
mysalf.

Were thers any unauthorlsed acts of (10
sabotage committed by members of "M.K." that is un-
authorised by the Hegional Command ?--- Yes,.

MIINE: J.F. Which were they 7-- The one on the pajisenger

' Lord .

You mean the one that happened on the (1%
train instead of a wods traln P--- Yes.

others 7--= I don't know what to say

about other iNcidents vwhere the Reglonal Command had
lagided on 2 ca™ain target ond a group attacked
another target and\peported back and then it was (20

approved by the Regid Command .

Wera there ony scts - unauthorised acts o

saliotage apnrt Prom this Yassenger train ineident wh

were committed by "M.K." : which were not approved

MITHE: JeF« Were they what 7

MALCURWITZ: Unauthorised 9---~ I don't remember.
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Do you remember on onz occasion you, BS &
technical officer, wes asked what type of bomb could be
used to frighten people without injuring them? ——- Yus,
I remsmber.

And you sugeested the usu of a pilpe bomb? (5
——== Tag.

And a pipe bomb was uszd gt the Bell Street
beer hall? ——-- Yes.

Waa that act of sabotage authorised? ——
Which one? 'The Kwa Mashu beerhsll? (10
MILNE, J.P.: Bell Stroct. Do you know the Ball Straet
beer hall? Was = pipe bomb usad at the Bell Sireet
becr hall? ---- Yas,

Was that an act authoriszed by tae Rogional
Command? ---- Yes. Threc beer halls were to be (15
sttacked.
MH. GURWITZ: Didn't the Regionsl Comusnd eriticisc that

atteck because of the danger to poersons?

Ho, all

I remuawber, the zecting when the report was received,

thoy enguired =s to whet had happoned to the other (20
two bombs because only one wes uscd,

How do you square the acts of sebotage in the
beer hsll with the =ims snd objects of 'M.k.'? =——— Ths
sttack on thu beer hell wes at a time whon the women
attacked their husbands snd told thew not to drink at (25
the beer halls. Not to drink Corpcration beer.

Yus, I understand that but I ac trying to
see how an incident of that kind has anything to do with
Make'? ==—— They worc aasisting thuse women because

they were hitting their husbands. (30
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MILNE, J.P.t Who were cesisting thess women? ———— 'M.k,'

How did the msaistance of the women by the
"Miki! have any possible - how wes it considered to have
any possible effeet upon the Government? —--- The
Corporation is considered as a wing supporting the (5
Government, The men who go znd drink beer belonging to
the Corporation, they assist the Government by giving
them money. And by the women hitting the husbands, pro-
hibiting thom to drink heer from the Corporation, they
asgist by keeping the uon sway and the Corporstion not (10
getting tho wonuey.
liR. GUHWITZ: When you aede your stetement to the police,
were you under 90-Days' deteéntion? —--- At the beginning
the police did not inform me that I was deteined for 90
deys., They just took me into custedy. But in oy mind (15
I knew that that wes the time that people woere being
dotaeined for 90 days.

Did they et no time tell you you were being
detained under the 90-Days' clause? ———— Thuy did tell ce
efter about two or three days. (20

Whon the 90-Dey cleuse provision came out, wams
there not 2n instruction received that mets of sabotage
hed to be discontinued for the time being? ———— No.

Do you say that didn't hoppen or do you
know of no such instruction? ---- I do not know of any (25
such instructicn.

MILNE, J.P.: This provision, whon wea it first raiscd
in Parlianent, do you know? This 90-Dey provision. Do
you reuwember? ——-~- 1963,

But you don't remember in which month? ——- (30
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Foe
You don't remeuber in which month the 90-D
provision became law? —-——— AS far se I can romember, 1 \F
was before the 5th May, bacause I remember a statument
aede by the Minister of Justicec. (5
When did you go into hiding? ———— In Mey.
Which part of May? —---- The beginning of
this Act was then in force.

You went into hiding after the 90-Day pro-

vision becauo law? ———— Yos. (10
MR, GURWITEZ: When did you get to know that this Cgﬁg

crganisation wae nuw known as 'Mkonto we gizwe'? -
Apart fron secing it in the papers, we were officisflly
told by Mandels,. Batween July and August, 1962.

And when did you first sez in tho papersy{fhet (15
it was known by the words ‘Mkonto we sizwe'? ———— About
1962,

What part of 19629 —--- Bofors I saw Nelson
Mandels.

And did you not s¢e that it was zlleged it (20
vss & wing of the A.N.C. at that tine? ---— Sometimes the
papers dld mention that.

When you obteined these detongtors from
George Neicker as you have told the Court, did you tell
him for whet purpese they were being used? ——— He was (25
present in the garsge whon we waere propering the
dynazite for the three attacks. Although I didn't
tell him personally whers the zttack is going to be,
ho knew that an ettack is going 0 be oade., I don't

know whether he knew where the particular spot was but (30
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I d4id not %01l him,

How cany attacks wore going to take place?
-——= Thrae.

Did he know how many attacks werc going to
toks plaes? =--- T can’t speak on his behalf whether he (5
vies aware of Lt or not.
MILNF, J.P.; Am far ss you know it is possible that he
aight hove thought there was to be only ome ettanck on a
Frlon? ——— I% 4is difficult fto spezk on behalf of
enother porson or te think on bebalf of anothor person, (10
but any person with common sgense could see that three
parcols woro belng mads up.
MR. GURWITZ: But avon s¢, those three parcels could be
used on the semd cbject? -——= I nyself, the way I thought
adbous Ly, throo percels aré being sade ups three €15
datonators ury msked for, so thorc must be three placaes
to bz attacked. But I cau't aay that George thought
about it thd same wey as I did.
MILRE, J.F.: Are you asware ol your own personal
Imowlefge that hc had ooy expert training in the uso of (20
dutonators? ---- As far as I know George Raicker Had
10 knowledge of ths working of dutonators or dynanmita.
Bzeause the following day when I saw George Neicker
he bed injuricss to his face. 1 indieste the left eye
and chonk. (25

Ino dey following what?

The day follow-

isg the rrepevotion of the dyaaxdite into the various

varcels 1n his garage., I asked ol 'what hed happoned
Ceorge?' Ho anid that he was swoeping in the garage,

211 the dirt the* had fallen to the ground. Ho said ha (30
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took it outsidc to burn and he set it alight. Something
exploded into his face end injured him. I then thought
that it is possible that when we wore tieking holes into

the dynamlte that some of the particles of the dynemite
must have fzlloen to the ground. That is where I formed (5
the opinion that he hes no knowledge of the working of
dynamite, othurwisc he would not have burnt the sweepings.
MR, GURWITZ: Wore the injuries do bis face cleerly

viaible to you?

Small scratches.
Nothing more than thei? —--- No. (10
Did they leave scars thosc seratchas that
you have refarrcd 40? —--- No, they were minor; like
small scratches.
T suggost to you that this story about the
injurive to George Neicker is a fignmont of your (19
impginstion? ——-— T was cxplaining = gquestion asked by
Gounscl, a8 o oy opinicn of George Naicker's kmowledge
of the working of dyneaitae.
Apart from ths oceasion of the threc pylona
and Georgedale, I think, did you ever get anything else (20
from Guorge Neiloksr personally? ——-- I don't know or
roasnber of snyshing thet T todk froa his hands
pergonally.
Baorgo ligicker will dony that he wes praesaent
when you took any portions of dynanite from the garage (
end he will 2ls¢ dcny ever giving you tha detonators?
=—— H: will net bo spesking ths truth.
Billy Heir will further ssy tratnany of the
dets - No.d nccused will say that cany of the acts that
you zllege woere committed by 'M.k.' were comnitted (30

Does

without the cuthority of the Regional Comuand?
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Counsel mean that Billy Fair will deny that everything
that was done was without the authority of the Regional
Command?
MILNE; J.F.: No, Counsel's guestion was put in this
form. Ho said: 'No.4 accused, Billy Neir, will say (5
wany acts which you allege woru committed by 'M.k.!,
were committed without the authority of the Regional
Command's =—=-= As far =3 I know that is not true. Apart
from those that I wentionud.
MR, GURWITZ: And that there were occesions when you or (10
Ronny Kasrils or somcbody else aelected s target and
only informed tho Hegional Command sfter the act had
been committed? =——- That 1is not s0.
You do not know Ko.5 accuscd, do you? ==—- T
know him by sight. (15
You have hsd no personal conversation with
him, have you? ——-— Docs that mean in conncction with
Babotage or 'M.k.'?
When you were giving uvidunee-in-chicf you
were meked about the verious accused and I have & note (20
thet in regurd to No.5 your avidence was 'no pursonal
conversation sbout him.' You've had reports about him;
nane is Kiaston, else Zuly? —=--- I am just going accord-
ing to what was oxplained to mo, that if I am asked
whether I know = person in connection with whaet I kmow (25
him, whoether it is in connection with 'E.k.' or any-
thing elsc.
MILEL, J.P.: You've told @0 a moment ago that you know
him by sight? e———- Yus,
Thet mosns to L¢ that you know a2 peraon by {30

sight/u-u...
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gight but you don't know him to speak t0? —=--- I &m gtill
golng beck to Fridsy when I was told whether I hsd any
dealings with & person in connection with 'Mak.'.
Yzs, but when you say you know a person by
sight ~ T =m not talking sbout Friday now, T am talking (5
about this evidenee which you've just given - doesn't
thet mesn thet you know him by his appearance, you know
his face and you know him in that sunse but you do not
kunow him to spesk $0? ---- I understand now. I had also
spoken to No.S5. (10
But not in connection with 'M.k.'? ——— No.
Kot me personally.
MH. GURWITZ: Now you've given evidence that et = meeting
of the Rigional Command therc was a ruport from Kasrils
in connection with an aet of sabotage, that the name of (15
Eisten wes mentioned? --—-— Yas,
Tell us exactly whet Ronny Kesrils is allegsd
to have s=id? ———-— On two occasions RHonny Kasrils made &
report in connection with Kisten. He said the Clairwood
group under Kigten — at first he maéc s repert in {z0
connaction with = pylen on tho Scuth Cozst. He said
that Kisten's group at Clairwood, that they had found =
Pylon; an :lectric pylon on the South Coast Road. That
the ¢lectricity was feocding the factoriss at Mobeni.
The Regioncl Colmand Jdiscussed that and they zgreed that (25
it was =2 pylon for cleetrie wires. The sccond occasion
that I refurred to was sfterwards. Honpy Easrils came
and made 2 report that the group under Kisten had
attacked this pylon snd he came and madc & report again

thet the Clairwood group had found a hole where there (20

are/.......-
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dre souc cables - telephone cablas, also on the South

Coest. Thc Regionsl Comauand discussed this matter and
approved.

MILNE, JPe:  Approved of what? —~— They agrocd that

if they werc talephone cables to the South Cosst and (5
that they could be attacked.

i3, GURWITZ: I don't know whet this is leading to but

I asgkaed you with roference to Eleten. You sey om two
occasions his name was montioned. (The Court intervenes).
KILNE; J.F.: He hes montioned two occasiona. (10
¥E, GURWIIZ: Yous, pnow he is telking about a third

occagion apparently.

MILNE, J.F.: On the two ocessions when Eisten's namc was
mentionod, INow you have told us that Kssrils uwentioned

the name of Tisten za being the loader of tho group (15
belonging o 2 group at Clairwood - the Clairwood group
urdur Kisten, so that moans thet he wos tha loadur; you
said he was the leader - reported that they had found

zn electric pylon feeding the fuctories at Mobenl and

thet this wos roportod to tha Riepgional Command. And {20
later you say, afturwerds Kssrils roported that the
Cleirwood group under Kisten had attacksd this pylon.

Fow were those the only two occasions whon Kistun's

noie wes Wentioned? =—--- It wes also mentionoed in

conncetion with this hole when Kuarils made e report. (25
In connection with the telephomoe cables.

You wmean Kisten's name wag nantioned?

Yen,
Kiston's namo was mentiomed by Kasrila,

when? -=--— That Kistun's group had founa some cables in (30
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this hole.

Is thet the one which wea discusscd by the
Hogional Comunnd and which it sgrocd could be attacked?
== Yoz, After tho sttack had boon made, Ronny Kasrils
camc back and madc g raport that Kisten's group had
cttacked thia torget.
ME. GURWITZt 850 now your cvidence is that Kiston's name
w=zs mentioned - the name of Klsten wes mentioned on four

suparatc oceasions by Honmny Kasrila?

¥Why I said on
two oecasionas, because I treateud individual target as

one cccasion and fhere wars two targets.

(5

(10

Uid you mention the oeccusion about the electric

czbles in your svidence-in-chief? —-— I think I did. i

did mention about the manhola.

I ol not talking about tkat, Whet I mean
isy did you nmuntion & referunce to Kistan in conneetion
vith thet aet of sabotege? ———— Bvun 4if I omitted to
nome Kietony I roferred to 11 os the Clairwood group.

T den't ramumbor whether I montioncd his name or not,

I will look up your exaninstion-in-chief and

aeo what you did in fact nention mbout it, Now, was

that the only reference in Kiaten? Thero were
dany oecaslony where discussions took place where his
neme ves mentloned at the Rugional Command.,

S¢ there is aoure than the two ogecaszions,

split up as you've told ua? His neme was mentioned
by Billy when he¢ rocommendod him as the lsader of the
group ol Olairwood.

50 bis name had beun mentioned oun numorous

pecesiona ot the Regional Command? Yes, I will

m/oln-

(15

(20

(25

(30
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agy that it was, All leadors of groups wore mentioned.
S0 you know 211 obout him? Yas, I know

him.

NILEE, J.B.t You will note Mr. Gurwitz, at page 1696,

when Mre Ro.s wes going through ths accused onw by one, (5
he seid the person next to him - accused Nou.5, end thu
angwer wog 'I have had raports about him but I can't

sey that I had & personal conversation with him.' Thon

I ipterruptad and epsid 'Just ono ocoment, do you know

fnis neme?' Answor: 'I know him as Kisten and also (10
'Zulu's Thon Mr, Rees: 'How did you comoe to kmow him?!

And hora I inturrupted zgain and azid 'Where did you

firet meet him?'! Ths =nswer racorded: 'TI got to kKnow

kiz through = ruport which was oade to the Regilonal
Comtiznd.' Whero did you Tiret heet hin?* ‘He uacd to (15
comc %ty Lekhoni Chembers whera I saw him and 1 also saw

him at Clzirwood,' Thc next question is rocorded ap:

'Apd you know nothing then asbout his activities; excopt

what you have hegrd frow other poople, other than him-
galf?' Ko, only through reporta that I recoived at (20
asstings of the Rogionel Comzend.'

MHE,. GURWITZ: Arc you zssuning that the person you have

heard mentioned ot Regional Comaand mceetings is Noo5%
———e Yoa,

You have oentioned this man Sive Pillay? (25
-——= (Phe Court intervenss).
WMILNE, J.P.7 I don't think he montioned the name Pillay.
ME. GURWITZ: I bug your pardon, You méntionsed the name
Siva? —=-- Yua,

Con younsuember when 1t was thet you first (30

na't/uuu.-.-



- 1957 - Bruno Mtolo.

net pim? —=-—= I think it was 1963.

What part of 1963? —---- Between April and
May.

And apart from the 20 minutes' conversation

Ko, (5

you hed with him, you'd nuver seen him again?
I never saw him again.
jas his name cver mentioned at the Regional
Comunnd? ——-- Yes, his name was mentioned quite a lot.
It wes the ond of Junc and July, 1963.
You say in Juné and July, 1963? =--- Yes, (10
Then you wera already in hiding and e number
of the mewbers of the Regional Comusnd were undor srrest?
=—ee Tog.
Do you know of your own knowledge when Billy
fieir - Np.d accuscd - was arrested? ---— June or July, {25
1563y aa far as I think.
And Solomon Mbanjws? ——-- He was zlready
arrestcd.
When was he arrestod? ———-— Beforo Billy Nair.
And No.8 accused, whon was he arrested? ——-- (20
He and Solowon Mbanjws were arrcsted soon after one
enothar,
If No«d zccusod was arrested on the 6th July,
Solomon Mbanjwa and Curnick Ndhlova must have been
arresteod some time befors that? ———- Yos, (25
And do you znow what hsppened to Ronny
Easrils? ——-= I don't know where he went to. I was
detained befure hin.
Was he still about for thu purpose of

Comuittec meetings? —---- Before I was arrested? (30
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Yes, was he s80ill sbout or was he in hiding
or had he gone away? ---- Yes, he, Ebrahim and I were
hiding together.

Did the thres of you attend meetings together
or not? —--- Then there was Stephen Mitshali and David (5
Ndawondae. They were coming to the meetings of the
Hegionel Comuand.

I want to put %o you as well that George

——

s
Naicker was at no time the treasurer of the Regional
L SR

Comuand? —--- He would not be speamking the truth, ER 1

/’ Whet did you obtein from George Naicker at
nny timg? —-=-- Is that in connection with momcy?

/ Yoas, money natters? =--— When I went to
Johannesburg to the High Conuand, he handed me money
peraonaelly into my hands. 15

Which veccaaion are you talking about? —————

W@ﬁg_gﬂﬂgni t0 o mecting of the High Gpamand.

You wont to Johennesburg in April, 1962,

April, 1963, =nd May, 19637 =--— I think it was the

pceasion in liay, 1963. Detween lay and June, 1963, when
e S

I wont to 2 meeting of the High Comuand. ‘”,.B‘

And were you told to go to Guorge Naieker
and get some money? ——— Yis.

Were you told how nmuch you were going to get?
———— Twenty Rand. (25

And did you go to Goorge Naicker and he

gave you H20.00% ———= Yu%y -
Is that all that happencd? ———-- And again
after Billy was arrcsted I gave him s message in

connection with woney. (30
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MILNE, J.F.: Gave whoum a messagoe? ---- Gaorge Naicker.
MH. GUBWITZ: A message from whom? —--- When I came back
frou the mesting of the High Command we were promised
that some money would arrive, and Ronny E=srils' debt
of £82, And the High Command was sending that money (5
down.
MILNE, J.P.t What debt of £827 we-~ That was oney
that Ronny Kasrils had used te hire motor cars in
connection with the work thet we wers doing.
You say that aftor No.4 sccused - Billy Nair (10
- wag arrestod, you gave George Naolcker o mossago? =——-
Yiesa
Do you uean this message wns from the High
Commznd or somchody ¢lse? ———— Yoa, the message was from
the High Command, (15
About sunding monoy, including £82 to pay
Kasrils' dobt? =--= Yas,. =
/Now was this R20.00 tho only money you over

raceived from Goorge Neicker? Yes.

Whon you received it, in what circunstances | (20

did you receive 1it? I just wont to him and said
'George, Billy said I must get money from you. I am
going up to Johannusburg.' He asked me what this money

wsg for. I told hin that it was for my trzin fare as I

wes going up to Johannesburg, Hu seid it was =11 right,) (25
I must teke o scat. Hc asked moe how much money it was
god I said 8illy had said R20.00. That was all,.
MR, GURWITZ: George Naicker will duny thaet he ever
gave you R20,00? =-—— He would be donying the tru‘ch.f

IHE WITHESS STANDS DOWH. (30
THE COURT ADJOURNS UNTIL 10 O'CLOCK ON THE 28.1.1964.
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ON_THE 28th JANUARY, 1964, THE COURT RISUMIES.
M, A. YILSON NOT PRUSENYT IN COURT. OTHER APPEARANOES
A8 _EFFOLE,
Gl _RESUNPTION:
BRUNO MTOLC: (Still under oath). (5
CROSS-EXAMINED BY MR. GUBWITZ: (Continued).
You have told the Court that it took you a con-

siderable lungth of time Yo prepare the statement which
wag given to the police? —-- Yes,

And I take it that that statement is on the (10
linez of the evideance which you heve given in this Court

and at Rivonia? we-- Yes,

‘When you made that statoamoent did you con- )
gider that you might be celled as 3 witness for the
State? —--— At some vizme the police did say to me if (1 :
Gpoke the Truth nms Lt ig in this atateafnt, that I {(///
be granted an Indemnity hy the Judge.

Firet of all you s=id 4if you spoke the truth
ag it is in thie statement? —--- Yes.

Will you pleesse explain exactly what was (2¢
neant and what you understood by that? -——— In my own
opiricn I didn't think that any Judge could set me fre
from any reésponsibllity of such m serious matter.

Whet T am asking you is, what did you under-
stand when the pclice said to you thet if you spoks (25
the trath, as 1t was in the statement? ——— I then
thought that théy zay went me as a witness.

Iz that all that you understood by that

== Yoz, I thought tney wenved me to be & witness| pit

I didn't bave much hope. (20

md/lt.lltl..llto
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Did you reeliss that if you were called as &
witness, the probabilities were that you would be freed
Trom the offences which you had participated in%?
They told me that it was entirely in the hands of th
Judge to decide if I kad spoken the truth. (5
Was that said to you by the police whilat you
were still compiling your statement or when was it 8
to you? =-~= As far zs I can think, the statement wa
already completed.
And I think you've alroady said that before (10
vou =tarted making the statement the information which
the police had given you indicated that most of your
aetivities ware already known to the poliea? —--- Yas,
according to the quzstiona that T was asked.
And did it appesr to you that they already (15

had slatuments which implicabtof you? -—--— I can't say

whatisr the police had any statomants or no I
fornea tho dfwpression that some of (hose thafilhad been
srrestud had spolkan to the police,.

Do you amean they had spoken o the police (20

and so implicated you? ———— According te the guestions
it was obvious that I was also in the matier.

And if they hed implicated you, the
probabilitics were vthat they clso implicated the otBpr

accused who arc now before the Court? Thet may|pe (25

go; I wasn't glonz when all %heesc acts were ¢ de
1 suggest to you, therafors, that you

to ofier the police something more than what the

police already know ebout you and your activitiea?||=t--

What more? In the line of livs oXr wrat? (30
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You had te offur them aomathing more and

that ‘mord was to implicate more of the accuscd than
1t is

sotuelly took part in your activitiea?
impossible to skip scume matters because this is e cpn-
tinuous actjas it went on thoe names of the pernons were (5
montioned. I could not leave outl a person,

For instance in & number of cases you've
told tha Court that you obtained = powder from Ho.3
acouged? ==-- Yoo.

In connuction with cértein scts of sabotage? (10
——— Tis.

Was anybody pressnt when you obtainod those
powders froo tho nccusad? ==== Ho, only the two of us.

And in rospect of those actz of sabotsge the
only part that accusod Fo.3 played, according te your (1%
cvidencs, is that he handud you thy nocessary powdera?
~—== And the tools that wars kept by him,

Sut the tools cam: some timo later? ——- Yos,

In fact, the tools don't appear to have been
used at all to manufacturc the pipe bomba? ———- Some of (20
them that 1I've suun herc appeer o Lo the case but there
ary many tools that are no longer with these, like hack-
saws for instbance. And I did not aeu an electric drill.
MILHE, J.P.: Did not s¢e where? ——-- With these tools.

Ir Court? ———- Yoo, {25

Whot do you know sbout an electric drill?
=== T4 w2z with the other tools.

Whore? —=—— With Babenia.

Whet was it used for? ---- To use it whenevor

wi nadded to drill = hole into anything. (30
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When did you ever noeed o do that? —--- The
time for that hed not arrived; the time was coming for
us %o prepare hand gronades, when it would be useds I
am still gueswering the quoestion of Counsel to sey that
the Tools don't eppear to have been used, The hacksaws (5
viare uaed.
What were they usad for? ---- I waa cutting
off the nipples with the hack-taw.
Cutting off .ho nipples of what? —=-- To
preparae pipe bombs, (10
Whore did you do that? ---- For the attack on
the Advisory Hoard st Ewa Mashu.
Waere did you do Ghe cutting off of the
nip2lug? =——= Ip May Street in babunia's house.
Wore you then alona? =-—— The two of us to- (15

har.

m
o
-

You and who else? =—-- And Babenig.

MR. GURWITZt When you took the tools out from BExhibit

31(4) and you showed tvho Court bho stocks and thu dies
is it not & rfact that thz stocks wore still wrapped in (20
their oripginal papor? —— That is truoc.
That indicated to you that the stocks and
dies had nuver been used? ——-- Yia,
And without stocks and dics you can't put a
thread onto a pipe? —— No. {25
30 what I an suggesting to you is that in
certain cases you heve involved, for example, No.3
accused aund it is your evidence only which implicates
him? ———= That is what I have said sceording to my state-

went., Thers ar. some persons that I can't miss out and (30

Bo/.-vocco
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I heve got to mention every

BTLNE, J.F.t Are you suggesiing to thc witness that there

arc no other witnessos who have involved No.3 accused?

KR. CURWITZ:

HMILNE, J.F.:

iR, CURWITZ:

No, M'Lord. (5
What are you suggosting?

I am suggesting that there are certain

caseeg where hipg is the only evidence against No.3 asocused.

HILNE, J.B.:
MR, GURWITZ:
MIZNB, J.P.:

MR,
MILNE, J.2.:
MR, GURWITZ:
MIINB, J.P.t

that you ora

GURWZTE:

kil the tools.

Do you mesn about thse powder and the tools?

The powder M'Lord. (10
The powder and the tools?

The povder X¥'Lord; wnot the tools.

Hot the tools?

Fot tha tools.

Couvnsel doesn't intend to suggest to you (15

the only witness who says that No.3 accused

Hiz sugieestion %o you is that you arc the

on_y witness who speaks of his havin_, the powder for the

pipe bombs ané otner things? —-— I hear that.

ME. GURWITZ:

And whet I am suggesting to you is that in (20

oréer to be mccoptod as a State witnoss you had gona out

of your wey to involve as many people as posgible? =——- I

will so further scoing thzt Counsel is suggesting that I

have Just implicated Ko,3 accused,

I wan g momber of the Techiiocsl Committee;

1 have admitted that

it was for (25

me to polnt oul to tha police where the chemicals were

fo srtis y the police that I wes in faet a member of the

Technics

Gormittee and what I had said was the truth,

You have alac mentioned that you ebtained

detonator: from Fo.6 arcused and that you obtained them (30

personally/seesees
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paracnally from No.6 sccuged? —--— Yag.
I think you said that it wae in connoction

with thrue ssbotzge cusos? Yose

And in rugerd to Cliffdals, did you obtain
the detonatlors from accusod Nos6F —-- Ronny fetched it
togather with dynamite.

Do you wean that you didn't get them from
accused Noef in connection with the Cliffdcls sabotage
caee? ———— [0,

But in the othor thres cascs you got them
from Guorge Nalcker personally? ———— Yag.

Whore was 1t thet you got it from him? ee——
In his garasgu.

AT Sarnia? ——-- Helvern.

How did you go out thorc? ——— Ronny had
talkken Solomon ilbanjwn snd T in 5 cax.

Vis anybody ola¢ present when you got these

(5

(10

(15

dotonutors from No.F acougaed? =w-- You, thore were othors

preaant.

Who werc presant? —--- Eilly Nair, Ronny
Kxgrils, Solomon Mbanjwa.

Did you get theac datonators for the three
ssbotage cagos on one occusion or saperatoly? ———— AT
one time when T wes preparins the fusc.

And thue poople you've mentioned all went out

togother? I =ald tkat Bonny Easrils gave Solomon

gond T p 117t to this placo,
MILEE, J.P.: Whel sbout Fo.4 - Billy Noir? ———— I
can't ¥atimbor how Billy Nair @ot thure but what I do

rumombior, that Solomon and I cruvalled together.

MR, GUR

{20

(25

(30
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hii, GURWITZ: And wha® mekeos you remembor that Billy

Hair” was thore? =--- Because I remoembor I was pre-
pariug the fusc, the others were preparing thoe
dynemita, Tach one preparing his own percel,

Do you mean Billy Nair was preparing his
percel and you werc preparing your parcsl, and Ronny
Hasrils was preparing his parcel? ---- Ygs, that was
the ezse but in preparing my own parcel I also gave the
others instructions and teold them how to do it because
thet was erranged that in the course of the proparation
1 wounld instruct thom.

And did Solomon Mbanjwa take any part in the
preparationg? ———- Yés, but he was with me.

And George Neicker, did he take part in the
proparationsg? ——-- I can only say that he was present

in the garags =11 thoe time. T cannot s3sy on which side

(3

(10

(13

ho wage And I can ssy that when T wanted the detonators

I aaked hizm for the detonatora.

Does your answor aean that you cannof say
whethor bo particdipated in 1% or does it mean that he
was simply thers and whén you wanted detonatoras you
asked hin for it? =—— I can only say that I wasn't
watehing his movoments all the timo to say what he was
doing in purticulsr all the tims. I omn only say that
ba was present.

MILEE, J.Pet When you said that you cannot say on
shich sids. he was, what werc you intonding o econvey?
-—--= By that T memni to convey that I do not know
whethoer he wes asaisting Billy leir or Ronny Kasrils.

tie might not have been asctively assisting

(20

(25

(30
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any of the sroups to make up thu explosives? ---- Yos,
that is possibloe.

Where did you get tho datonators from? ——-—
When I zsked him for the detonators, he left the garage
and went outeido, and returnod with the detonutors amd (5
hended them to me.
MR, GUEWITZ: You have alse involved No.ld accusad? —=--

Yos.

low, lio.10 will deny that he was in any way
involved in the motivities of "M.k.'? —— I say what I (10
do know zbout Hiot Mkwanazi; on the occasion when the
Rugdonal Comwand met in conncctlon with the attack on
ths besr lalle and whon & roport was received that only
the one beer hell was attacked - thu one in Bell Stroet -
that it had beoen Hecidad thet three should be attacked, (15
fionny made & report that ke hnd questioned Justice Mpanze
who was in charge of this groupssse. (Court intervenca).
WMILNE, J.P.t dJust onc moment, Counsel is objecting.
ME. GURWITZ: I merely put to the witness what No.10
sececused will say and all I asked him is whether he will (20
insist that what hc bhas told the Court czbout Riot
Kkwanzzi is the truth or not. I submit that that
quastion dowes not emtitle him t¢ go inte further ovidence
which may or may not be relevant.
MILNE, JePB.t T think it dous. It is relevant., It (235
won't be gdmigeibla unless it is relavent so if it is
Turther svidencc it won'$ make it irrclevant.

MR, GURWITZ: No, W'Lord, ny sutmission is simply that

hig enswer can't bo allowed merely lLecouse it comos as

erogs-oxamination. (30
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WILNE, d.E.: IV can comé in under cross-oxamination even

if it Turnishes further svidence but it must be relovant

and admissible, othsrwise it can't be admitted,

MR. CUNYITZ: Yoo, with respect, that is so M'Lord.

MILNE, J.P.t Just bscsuse thorc arc occasiona when (5

eross-cxamination does let in inadmissible cvidenco be-

cause it ia deliberataly sought.

MK. GUEWITZ: Thaet is whet T am guarding sgsinast. I want

to guard siminst any =admissiblc ovidopee which is let in

mercly buecsuse I put the Defence csse to him, (10

MILNE, J.F.: If lio.10 zccused -~ Riol Mkwanazi asays that

he wag not involved in any way in the aetivitics of

‘M.ke'y, what do you say? —=--— I will say that he is not

speaking the truth,

¥R, GUEWITZt And if Fo.l3 accused ssys that he too was (15

not invelved iIn the sctivities of "W.k.'; what would you

say to thot? «=-= 1 would sey that lc is not speaking the

truthe.

WILNE, J.F.t No.l3%? w—

IR, GURWITZ: Burnard Hkosi. You have tuld the Court (20

that the ztteck on Hajes's office was one of the sttacks

planned in connection with Mendela's affzir? =-w- Yas.
Did the Ragional Command decide $hat? =—--

That was the patrozvbomb; it was eventuzlly pleced on

ths train on tho FNorth Coask Jina, -— (29

————

S Was thet attack ducided upon by the Regional J

-\——'-____-__- =
Comnand? —---- In conncction with ¥ajus's offica, yos.

And it was part of tho attacks planned in

tonnsetion with Kandela's affuir? ---- Yes.

Kow the other acte of sabotage wore designed (30

‘u/.l.ill.!!ll
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MELOURWITZ: I ap sorry I (Court intervenes)

MIINE: J.F, What was your guestion 7

MR.CURWITZ: M!'Lord, T was thinking of my next question, I am
afraid I have missed the question. May I ask thet 4t be
repeated. (5

MILNE: J.P. Could the question please te rmad out or

played back ? (RELATIVE PORTION OF RECORD PLAYED FACK AT

TFE_EEQUEST OF MR. GURWITZ,

MR, GURWIT%: I think you said there were actually Tive

acts of sabotage planned by the Reglonal Command in (10
asnnection with Mandela's affair 9--- Yas M'Lord.

And 21l these five acts were planned befors they
were actuslly commitied 7--=  Yas,

And they were all in ronpnection with Mandela's
affair Y-— Yer. (15

And they wers all designed te show that non-
Buropean - populstion = of the nen-Europeans with wom you
acted were not taking the srrest of Mandela without some
projest e Yegg, that Is 50.

How does the atfact on Kajee's offiece £it into (20
that scheme ol things %--=- Billy had made & report that
Kajee 1s a supporier of thas Covernmet.

Yes, but how would the fact that hewas a suppor-
ter of the Governmont f£it into your protest sgainst
¥andela's arrast P--- If Kajee's offlce i3 attacked as a
supporter of the Government it touches the Covernment, 25
The sams a8 the attacks on Municipalities, they are nd
the Government, but they are supporters o the Goverament.

ut those were seneral sttacks, these attacks,
the five attzcks youlve mentioned were for a specifie
purpose 7--- The way I sce it ths Reglonal Command (30

decided/case
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decided to atteck thls office because he was a supporter
of the Government.
N0 FURTHER QUESTIONS BY MR, OURWITZ.

CROS3-EXAMINED BY MR,THIRION:

¥ou teld us that you wera not present at & (5

meeting at which it was decided to atiack the signal b -‘

I Add not preperc the fuse. I was prﬂsra"xt when the
—— g
decision was taken,

—

Isntt this What you said in your evidence-in-
chief - I am reading from page 1733 M'lord from line 26 - (10
"ill you tell the Court when did you first hear about ©

attack on the signal box at Awa Mashu ?-- The same a5 in

the last case,T was not presert at the mecting before.

P

only hesrd at a subseguent mecting becsuse at the time 5|
T —

before the explosion I was either at Tshlae dauntain or

Tohannashurg"s ?P=-= I did not prepare the fuse and the
Al AL I S

detonator M'lord.
—
HILAE: J.F. This evidenee as recorded, that las been read

out - tnis 1s 1y answer to 8 guestion put to you by (20

Counsel for the State %--= M'Lord, will Counsel just reasd

to me again. \
I will resod it to you, According to the record

Counsel for the State, dMr.Ress =~ when I asked you the

guestion yvhether vou could remember which was the last of

the dynamlte explosions and you answerad: "The one at Kwa

dfaghy - & signasl box st Kwa Mashu". Counsel for tha 8ta

Mrefres, ‘then sald: "That would be count 27", Thereupon [
it seems that Mr.Rees asked yous "Would you tell the Cour w

when did you first hear about the attack on the signal box

at/uves
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at Kwa Mashu ?". The answer recorded is: "The same as in
tle last case. I was not present at the meeting before| I
only heard at a subsequent meeting because at that time
bafore the explosion I was either at Table Mountain ony
Johannesburg"es 9--- Yes M'Lord, I remember those two 5
occasions, this instance and the Victoria Bridge

ineident.

You have Just said in answer %o Mr.Thirjon, one
St elitobtshoe Moy

of the Counsel for the Defence, that you were ent when

it was decided to attwm ck the signal box 7--- [[ mixing (14
___.______————'_—_—-— ——

it up with the one st Duff's Road.

This is the one at Duff's Road, the s gn
box %--- Thers are two places. One 1s Duff's Road|fnd
the cne is the statlon at Kwa Mashu.

Do you say that - how far away from Xwa Mashu (15

is Duff's Road 9--- Before tie railway line was extended
to Xwa Mashu the people used to get off the train at
Durf's Romd,

How fr away was Duff's Road from ¥wa Mashu 7e=--
About guarter of a mile. (20

Is Lhat all ?-- Yes M'Lord.

Well now this count 27 that Mr.Rees appar y
had in his mind referred to the signal control box
the Duff's fHoad railway line - that T think is inte
to mean near the railway line near Dulf's Road Sta Pm (2§
{Tha Court adds)

flow this particular one which you say you were =
this particular attack on a signal box in connection with

whieh you were present at a meeting of ths Regional Command

before it took place, which one was that ?-- i'Lord, where T

2ot/ evee



=1973~ B.Mtolo.

got confused, thare was an attack made on a train at Duif's
Road, There was another attack made st the statio a
Mashu, I think the name of the ststion is Tembelis
Soma people refer to it as the Duff's Hoad erea.

Tho question you were askead by Mr.Thirion (5
was with regard to an attack on a slgnal box ?=-- That
may be whare I got confused because he said it was
Duff's Road. Yesterday too, that same question con-

fused me ¥'Lord,

I am alfraid T haven't understood what you are (10

saying now, Do you sav that there were two attacks on
signal boxes P=-- M'Lord, there was one which did not
explode W'Lord acccrding to the papers.

Where was that ?--- The onc on the line the line e
rloded hut _the one on the signal box did not explod

———

Where was that 7--- Viectoria Street B }ﬂ

But Lh;t's get nothing to do H’it"l “wa

Durf's Road is chp Kwa Mashu area M'lord.

fiow that's what we are talting ajout, not

apouat Vietoria Gtreet Bridge P--- And in t uff's (20
foad area there is tha iwa Mashu locstion.
Yeu, we all know thatd--~ That is Where £npl

box was attacked, ond at Dulf's foad there was an

on a train.

We are talking about an attsck on a sign
S—
bex, not an attack on & train., At Duff's Poad or X
A
Mashu, or that area, was there more than cne attack|ph
o 'Lord. | /

signel box

Vs

Vory wells Tha question you were asked by
f'-—‘—-—_._____
Mr.Thirion was with resard o an attadc on a signal
LR o
box/...

l

N
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box ?-- Yas, M'Lord.

T—:'I.ow I've read you what was racorded as your
evidence when you were giving answers which were heing -
gquestions which were being put by Counsel for the State
and certain questions which were put by me during the (5
time that you were being questicned by Counsel for the
Btate. MAccording toc what T have just read out te y 0
gald that at the time of tle attack on the signal b ?
Kwa Mashu you were rot present you only heard ot a
subsequent meeting because hefore the explosion you (1p
were aither at Table lbuntain or in Johannssburg. Now
that is what has been recordad, Weow T understand you to
say today that you were present when 1t was deeided &
attack the slgnal box at Duff's Road 7-- That is what
eonfused me besezsuse the word "Duff's Rosd" was used agdl T (15

immediately connected that with the attack on the traln.

MB.THIRION: What 43 1t that you now say, what is the
correct position vegarding the atisck at Duff's BRoad

(Court intervenes)

MILNE: J.P. On the s5ignal box. (2
(B.THIRTON: On the signal box -)the attack on the signal
box (Court intsrvenes)

MILNE: J.P. Were you present at thel e which deecided to

muka that atbaek ‘- The signal box Magshu T wasz noi
present/.\ ¥
M., THIRIO!: Then what did you say a tile bit earlier on
before His Lopdship started guastioning you. You yade

mention of a detonator and a fuse which you prébppgd 2---

Thh is what T saild that I did not prepsre the el and the

detonater fer t he attack on the s ' gnsl bhox.

WIINET JoFB./
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(_;-I_I_LNE: J.P. 111 just read what T wrote down. You!ll 1
understand that my notes are not complete. The comple
racord is being made by the machine. What T reccorded
Lhist "I was prasent when it was decided to attack the

sipgngl bex, but T did not prepare the fuse" ?-«- Yes

Tlowy that means that you were present at a

/]

gou did not prepare tle fuse ?-- M'lord, 1t was the attacks

meeting when i was decided to do something, but you say

on the signal box and the cne at the Vietoria Bridge that

I did not prepare the fuses, (l‘
Just come back to the questicn please. whani u

aid you were not present at the meting, you were pre

t the meeting when it was decided to attack the signa

pox, you now tell me thet that was Just - lbecsuse you ¥

het thinking of the signal box you were thinking of the 1¥

P

n

ittack on the train At Duff's Road. If you were conf:-Td

in your mind and you thought Counszel's question was

directad to an attack on a trein at Duff's Road, why fif
—

you add "But T did not prupare the fuse! %~-~ M'Lord,|[

don't know where I got mixed up, but thsse twe atta L (2o

always gst me mixed up. It was the same yesterday.

T haven't understood your getting mixed up

111 now, T haven't understood that you I ve béen mixed

M= =
" —
up at all up i1l now, except on one possible instance.

What I can't understand 1s how yeu can speak in the sa
breath ss beding present 3t a mesting when it was decide
to make the stback and not preparing the fuse. How is
preparation of & fusc necessary when an attack is mde

> %
trein such as was made nt Duffls Hoad 7-~~ There was

fiase prepared Tor the attack on the train at Duff's Road
e s

We 1'@/1 e
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Waere you prasent zt the neeting whan % was F
decided to ottack s traln at Duff's Roead ?--~ A goods traln
JES. )

Why d1d you, If you thought Counsel's qusstion

did not relote to an attack on s signal box, but to an {
asttack on s train, 4id you say "I wns present whqn 1t ves
decided to mgle tha attack but I did not prepere

fusa" Pw=e T got mixed up in my,mind, becanse g a_J

happenings wore in the same area
MR.THIRION: In any case , you now say that you n thsr 10
prepared the fuse nor were you present at ths meetling
the laglonsl Commsnd which agreed to the attack on th
signal box 9-—— That 15 s0.

That is the signal box at ¥wa Masha or Duf

Read, let!z put it the signal box at Duff's Rmad ?—- (15

You can say Duff's Dcsnd although it confuses me.
In any eonge do you know now what signol box I am
talking »Gout P=- Yes, the one st Kwa Mashu,
You mentioned something about a fuse. Then you
referred to the sttack on the Vietoris Bridge ?-- Yes, (20

Now dld yow prepare o fuse for the Vietoria

Styeet Bridge attack ?--~ I did mt,

pid you - were you present at the meetlng

subhorised ths attack on tha Victoria Stroef Bridge ---1
ta, (25
VWhst has thot sttack then have to dowith the

sttack st the signal box ot Xwa ashu ?-—— T was Just trying
to explain that thsre were two atiempts made on the attacks
on slgnal boxes W'Lord.

Wns the ona not the one st = I'1l leave that (30

question,/
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question M'TLord., If asnother witness wers to say in this

Court that y-ou were preseat at the meeting which au-

thorised the attack on the signal box at Ewa Mashu, what

wonld you say to that ?--< T would deny it. :

Are you now sure in your mind that you were not (5/
present at the peeting of the Reglonal Command which
nuthorised the anttack on the signal box at Xwa Mashu, are
you sure of that now ?--- I was not present,

Iz your mind clear on thst now f=-- Yes.

Another witness Sclomon Mbandjwa, said this in (10
this Court and I read from page 131 line 313 "On the
following Wedneaday when I wasn't expecting them (that
is now Solomon Mbandjwa taolking) Billy found me in
Licence foad. In the van was alsc Roany and Pruanc. I alse
ant=red the van. They told me that we should have a (15
maeting of the Regional Command. We trisd to get hold
of Curnieck but we nould net find hime We went up
towords Howard College. Ye hed a meeting inside the van.

& report was made by Honny in the van thet the section
leader at Kwa Mashu had s target in view. This they had (20
under obsurvation for some time," And then the Prosecutor
referred His Lordship to a eount 4in the indictment which
is actually the one doaling with the attack on the signal
box at Xwa Mashu, and he 5zid the evidence was dealing with
that event. Then the witness went on, "That targat was a (25
rallway signal box. They wanted toc know wie ther that
signal - then that section leader would be able to proceed
to destroy that signal box". MreInterpreter the sentence is
not grammatical it reads as follows: "They wanted to know
whethayr that signal - then that section leader would be able
t0/eaes
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to proceed to destroy that signal box. We agreed that they
should proceed",
MIINE: J.P. You lsft out one sentence. "They wanted the
ganction of the .egional Command".
VMR.THIRION: T am sorry M'Lord. "“They wanted tre sanetion (5
of the Regional Command., We agreed thet they should
proceed", Now what do you say about that evidence (2%
don't remember it.

Do you still remailn sure that you were present
at the mecting - were not present at the meeting when # (20
was decided P-~ Yes, I still say so.
MILNE: J.F, Now, do you remember some meetings of the
Heplonal Command st Howard College - near Howard College 7--—
Yes M'Lord.
JR.THIRTON: You told us ynsterday that all tle members (18
of the Yegional Commund were alyays present when tlese
meatings were held ?--~ Yes, A'Lord, if I uay explaln,
during that pericd from June Curnick Ndhlovi had been banned,
and Billy Nair had been banned, Ronny Kazsrils had bean (2o
bannad.
MILOE: J.'. June, what year %--- 3illy llair and Kasrils
had been banned a long time ago, only Curnick Ndhlovu and
I were loft that had not been baznoned,

You sald during this periocd Curnick was htanmd Pe-~
Yes, (25

Tell me what you mesan when you say he was banned,
Bannad from doing vhat 9--- Janned to attend any meetings
and to leave the Durban ares.

Just one minute please. llo.%,B11ly Neir, was ha
banned in the same way ’---Yos. (30

And/eas
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And Kasrils T--Yes,

I just want to know whst you intend when you
say - what you tend to convey when you say "during this
period Curnick, no.8, was banned", what 1s the signifi-
cance of that ?-~-I was the only free ons that was sent (5
about to varlous places.

When you say no.4 sceused, Billy Nair was bannedf---
By that T mean that he was not sllowed tc leave the Durban
area or attend meetings,

Vhen was the ban ?--- M'Lord, I think they were (1.0
R ———

banned as from 1962,
—  That didn't prevent them from attending metings
of the Hegicnal Command 7--- Mo,

Well nuv, what is the slgnificance of your szny-
ing that no,8, accused Curnlek Wdhlovu, was banned ?--- l'Lord,
I was just trying te explain that I was Just then foreced (15
not to altend Regional Command meetings, from May to June.

Why not ‘== Well some of them st least, not all of
thom.

Bot why ? I heven't followed the reasoning or the
sequence of your thoughts ?-- 3scause M'Lord, there was the (20
avtending of the High Command in Johannesburg. Those other
three that I have mentloned could not go. T was the only
free person. It was then that T could not attend all the
meatings, that on certain occcasions I had to go up to
Johannesburg to attend meetings of the High Command. (25
That was between I would say Hay and June,.

CODRT TAXES THE SHORT ADJOURIMENT .

ON HRESUMPT ION &
BRUNO MTOLO: (5t1l1 under outh - contd) (30
MR.THIRION/ ¢4 o
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MRL.IHIRION: Am I correct 1o saying thet at some stage
during your cross-examination yesterday you said that
if 511 the members of ths Regional Command wers not
present a meting could not be hell P--- Yas,

Whst did you mean by that %=~ I meant to (5
convey that when s member of the heglonal Command wns
nbsent they did not hold a mecting., It only happemsd
after - when soma were banmd they hald mestings in my
absence and only made a report to me afterwards,

But sinece you were the only free one, wasn't (10
it you who ecould sttend all the mestings ?--- If it was
required for any member of the Reglonal Command to go
outside the Durban ares, T used to go,

You remewmber sivinpg evidence sbout the svont
%t the pylon bebween Ciiffdale and Hammarsdala Pee- (13
(Mr.Thirion andds)

Wnen bthe fammarsdale group attacked this pylon
with dynamlte %-- Tes.

You've already told ug that you prepared the
fuse anpd the detonator and you handed it to Honny (20
Kaszils Y- Yes,

Was that 211 that you d1d in reeard to this
sttack P~-- ¥Yas, that's all I did,

You 414 not handle the dynamite or did you ¥e--
No, I did not. (29

01id you see it at all or not, the parcel of
dynamits prepared for this specific attadc ?--- ilo, T dia
not ses 1it,

And you handed the fuse to Kasrils 7--=~Yus,

0id you speak to tle people invelved 1n this (30

phtack/eeee
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attack - aboul this particular sttack before 1t was

made P--w (Court intervenes)

MILN®: J.P. Just repeat that,

MALTHIRITNY Did you speak to any of the pesople involved

in this atiaek about the attack before this attack was (5
nade P--- Yeg, Uhere was ohe that T saw and spoke to.

Who was that ?-—- T spoke to Solomon Mbandjwa,

He was teillng wo how they got on,

Did you pive any instructions to him or any
exvlanations %o kim in repard to this proposed attack 7---
(Courl intervenss) (10
MILNE: J.F. Did you sce him about Shis atiack before it
teok place P--- I saw him at tle mesting before the attack,
the meeting of the legionasl Command.

YWhet he told you he told to the Pegional
Command %..:~ *lord, Roany Kesrils made 4 report to the (15
Aeglopal Command aftey the attack and It was then that
Snlomen »nd I had a conversation by ourselves.

¥esy, but youw are being asked whether you had
any coavarsatlon with any person invelwed in this
attack,; bafore the attad:t took place P--- llo,. (20
MRL.THIRTIJN: Are you sura on trst point ?--- As far as
T ract remember., T don't remember talking to anycne before
the attack of the group that were supposed to do the
atbackinrga (25

Thzt i3 the attack st the pylon between Cliffdsle
and Hamraradalie %--~ (Mv.Thirien adds)

fea we talking aboat the sane thing 7---
(Mz.Thirles fustner adds)

A railuay pylon 7--- Yes, I remsmber. (30

'I'ﬂ'lﬁfl/cal



~1002- B.Miolo

When d4id you teach Mbandjwa the use of
dynumlte - that is Solomon Mbandjwe 7--- He was present in
the garage, st Coorge Waloker's, when we were making
praparations for previous attacks,
MILNE: J.P. For what attacks ?--~ Previous attacks. 5
Previous to what ?--- The three pylons.
1 am sorry. You say he was praesent in the
garage when preparstions wers being made for previous
attacks., Do you mean the previous attacks when the
thrae pylons were involved ?--- Yes. (10
What was your ausstion Mr.Thirien, something
sbout when - when did you teach Solomon Mbandjwa ?
(Mp. Thirion completes question)
MILTHIRIGH: The use of dynamite 2?-- (Mr.Thirion adds)
How to work with 1t 7=-= At that time. (15
MILNE: J.P. 4t which time 2-~- When we ware going to
attack these throe pylons, and he went with me once when
we were ecolng to msle sn atteck after that.
MELTHIRTON: That was the attack between the Cliffdale snd
Shongweni Station ?--- (Court intervenes) (20

MIINR: J.F. Wwhet did you say 7.

ME.THIRION: Waos thet the attack between the Cliffdale and

Shonegwenl Station, when you and Selomen Mbandjwa were

involved? That was the seecend ocecasion when v saw how

dynamite was belng used, (25
New, o these oceeasions, did you alsc teach him

the difference between cordtex and safety fuse P--- Yes, I

ddd,

WITNE: J.P. Where did you teach him the d fference ?==~=

When we were making the preparations for the three pylons (30

and/..4
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and ths one between Cliffdale and Hammarsdale.
Between Hammarsdals and Shongweni 7-- M!'ILord,
i1t was on three ocessions, on twe occasions when we wore
making proparstions to attack threec pylons and when we
were making preparations to attack between C1iffdsls apd (5
Shongweni,
Whan were you doing that - when you were
moking prepuratlons for the attack between Cliffdale and
Shongweni %=-- Shortly after the atteck on the three
pylonse (10
fhe attack between Cliffdale and Hommarsdale,
when was that %--- It was also after tle attack of the
three pylong. I don't 4now how soon afterwards, but it
was within that period, The attack betweecn Cliffdale and
Hommarsdale was after the atteck between Cliffdale snd (15
Shongweni.
MR, THIRION: Just to clsar up smething which you've
mentloned Just now. You said a roport was made to the
“eglonal Command, do you say that Solomon Mbandjwa attonded
= Reglonal Command meeting or was o repcrt wade through (20
someone glse ?7=-- (Mp.Thiricn adds)
That is shorily befcre the nttacdc on the pylon
between Cliffdole and Hammarsdale or shortly thercafter 7---
Does that mean the report after the attack 2.
Did he either before or after the attack attend & (2%
meeting of the Reglons]l Commend itself ?-—~ Yes, he was present.
Did he attend the meeting itself == Az frr as I
remenber he wns present.
And dld he on that occasion see Curnick Ndhlowvu,
yourself snd Xosrils ? If you nre not sure say S0 7--- See

Bﬁch/ooo
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ench other in whut way 7.

I wpa vefarring specificelly to a meeting of
the Begional Command ?=--- (Court intervenes?

MILNE: J.P. Wen Bolomon Mbandjwa at the time of the attack,
on the pylon, between Cliiffdale and Shongweni, a mamber of (5
the Hegional Command P--- Ho, he wns not, nt yet.

Do you say that ho sttenled a meeting of the
Hegional Copmand befcre that attack took place %=-~ He
bocame A memboer of the Regional Command after that attack.

Do you say that he was present at a meeting of (10
the Begional Command before that attack took place ?-- He was
not". presant at any meeting before the attack.

Was mpresent at 2 mecting of the Reglonal Command
after the attesk on the pylon betwesn Cliffdale and
Shongwsnl, when the reporit was made zbout that attack 7--- (15
No,

Was he present st any mecting of the Repglond
Pommand when the attack which was to be made on the pylen
between Gliffdale and Hammersdale wos discussed ?-- Ho was
not present, (20

wng he present at any mecting of the Regional
Command when & report was made to the HRegional Command about
the attask whish should be made on the pylon between Cliffdele
and Hammarsdale ¥P=-- Yes, when the report was made, yes.

Who else was presert when that report was made ?-- (25
{Court adés)

Whe were sll the peopla present whenthat report
wrs made T--=- Hllly NHair, myself, Curnick Adhlovu, Ronny,
Solomon Mbandjwa.

Where did this mooting take place, can you

resember Pe== T don't know whethar this wasn't one of the

meatings/es.
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we had either in the Betanle Oardens or at Howard College.
Solomon I think told ua that he only mat the
members of the Neglcnal Command after he had been appinted
as & member of the Regicnal Command 7--== Tt 13 so !M'Lord.
Well, nowy according to the indictment, this (5
sttack betwean Oliffdale s:d Hammarsdale took place on
tha 9th Docomber, 1962 ?7-- Yos.
énd 1f I remember correctly the evidence i that
Solomon Mbandjwa bscame a member of the Regional Commsnd (10
somewhers in 1963 7--- !'Lord, is ths date the 9th December,
1362 the nttneclk between Cliffdale and Hammarsdale 7.
MILIS: T,P. That is whst is slleged by the Stats '-= Wilord,
If that 1s so, that 1z the atlock,that 1 remember that
soon afterwards Sclomen was made s member of tho fegionsl (15
Command.
ARLTHIRION: Accordlag to a note which I hsve he becama a
rember ot thy end of March or the haginaing of April,
1963 %~~~ Though I den't reémombor bthe exact date, I only
remember thut it wos after the stiack on the pylon betwean (20
Cliffdale anl lammarsdale whon Solomon Mbandjwa was
zppolnted s pomber of the Reglionsl Command.
Gul the report back asbowt this attaeck, would not
have been mode thres months after the attack, or would
it P==- W'Lord, I Way be making a mistake, but asfar a2 (25
1 czn remember, ho was vresent at tle mesting when the
report was matdo sbout the attscx betusen Cliffdale and
Hemmarsdalas,
I want to read to you what another witness has
sald in this Court about the attack between Cliffdale md
Hammarsdale. !'lord, I refer to pages 111 snd 112 of the

record/sess



=198 3.Htole.

record, and thers ig also a refersnca to the sames subject
at page 140 Hilord, According to this evidence you handed
a parcel of dynsmite tc Sclomon Mbacljwa at Iakhani
Chambers to b used at this attapk between Cliffdale snd
Hammarsdals, what do you say to that evidence ?-- T deny (5
that. M Lord, he may be confusing 1t with the attack
betwesan 21liffdale and Shongweni 'Tord. I did not hand out
any parcels in connection with the sttack between Cliffdale
and Hammapsdale.

And yono d4d net bapd out any parcel elther din (1D
regerd no tha attack becwssn (0liffdale and Shongwenl
becaupe you wenl these yoursalf ?--- We wers both carrylng

he wos carrylng the powder fox instasnces

tapeels,
MLOLHME: J.8, This % avidence that roads like thisy referring
tn page 112 line 15: “On wae Satarday before this Brune (15
handed me a parcel == Lakhanl Chambers at the of fice. It

wae wiapped ia a brown napnr., I took thls paresl wlth me

tu my hope. When T wis &t home by porself T undid this

psreel %o see whet the c ontents were. I noticed that it
contained about 20 sticks of dynamite, Tive had holes (20
through the centres llke explained eamrlier. The one had

a safety fuse attached te 1t". What do you say about

that 7=~ Hot as far as I remembar M'Lord.

ME.THIRION: This withess weas further, T am now referring to
pags 140 M!'Tord. He wes questioned about his expression (25
whick he vsed rnamely "sarety Tuse'; and this is now Boleomon
Wpandjwa apeaking: “Woea d4id you gst tn know this term
"gaiaty fasa" ?-- When Bruroc handed me » percel of explosives
when we vers geing Lo do work between Cliffdales and
Hommarsdale". Thed Zower down: "How did you get to know

The/venss
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the term "aalfaty fuse" ?-- (The reply wag) "I asked him
whether thare was a stlck .of dynamite with cordtex attached
50 he told me that there wss ono with safety fuse'. Whet
do you say to thit ?--- (("Lord; T can't say anything in
sonneetion with that, To teach a person you don't know 6
how mueh he haa taken in,
MILNG: J.F. No, noy this ds further evidence under cross-
exsgmination., The witness who gave this s videnco &8 re-
corded was Golomon Mbendjwa. The pvidence that I read out
about your handing him 2 pareel of dynamite containing (10
20 sfticks which he opsned st homn, Whet Counsel for the
DePenoe is now doing is te vefor to another passage in his
iyidence 1n whilch he popeats thig aviience gbout belng
hepded » parcnl of explesives vhen they wers golng t2 work
between Cliffdale and fsmmarsdals P=--- (Court adds) (15
in ho confirms what he snild bofere shout your
hiiading him o parenl of e xplosives ' use Letwoen Cliffdale
and Hammarsdals., WS 42 you any to that 7=-= I deny it,
sg far 2z the tprget between CILffdale and Hammnradale ie
vongorned, (20
0fn yoo ever tond him n brown zaver parcel con-
taining dynamlite Pe—- When we went to thisz target betwean
Cliffdale and Shongweni, we had the dynamite wrapped in &
LIOWE PEPEre

44 you ever give hiwm a parcel of dynsmite which (25
he took home P--= 1 don't rermmber,

The fynamite which you usod wit! respect to the
pylon between CLlLlffdale snd Bhongwenil, was dynamlite which
you and he both took te the apet Ve-= Yoz,

Where was it parcelled out 7=-~ T will say thst

in/iea
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in town, in Durban I first wrapped it up when 1t was handed
to me by Ronny.

And 1s it quite eclaenr or are you not sure about
it thst you did not haml any parcel of dynamite to Solomon
Mbandjwa at Lakhanl Chambers f7=-- It eould have happened (5
in this way, th t if Ronny Kasrils had hmded me & parcel
to hand to Solomon Mbandjwa, and T did not know what the
contents wera, 1t eould mave happened in that way, but as
far as remembering that T gave him a psrcel containing
dynamite, I don't remember. (10

Yes, well now., A% page 112 the witness 1s
recorded as suying: "When I was at home by myself 1 undid
this parcel to see whst the contents wers", that sugpests
that he dida't know until he got home, do you follow 7--
Yes,

But at page 140 when he 1s being cross-examined, (15
ha is asked: "When did you get to know nbout this term
"safety fuse" ?--", he is racorded as saylng: ‘''When
Bruno handed mo 2 parcel of oxplosives when we were going
to work betwoen Cliffdale apd Hammarsdals". The next
question was: "He handed you this mrticular mrcel at (20
Lakhani Chambers §", and the anawer was: "Yea", The next
quastion: "Whero did you open it ™, and the answor was:
At my home". Tho next questlons "How did you pet to know
the term “safety fuse" then ?", and his answer ist "I asked
himyhother there was a stick of dynamite with the cordtex (25
attached, so he told me that there was one with a "safety
fuse¥s lNow that last answer,unlike the answer at page 112,
suggests that he khew that there was a stick eof dynamite
with a"afety fuse" when he was handed the parcel 7=-- I see.

What/eess
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What have you to say about that ?--M'Lord, it is
possible thet he is mixing matters up because these two
incidents followed soon after one another.

I dn't understand that, How can he confuse
taklng = pareel home with 2 parcel that you both toolk k5
to do the job between Cliffdale and Shongwenl, that's
not taking 2 parcel home is it ?--- M'Lord, it happened on
many occaslons that porcels were given to us and said
"well this belongs to Bolomon Mbandjwa" and we take it to
thom, but I can't remember handing Solomon Mbandjwa a (10
percel knowing it to contain dynamite. It is possible
that it may have happened, but T don't remember it M'Lord.

MR, THIRION: Certainly Kasrils wouldn't have allowed you

to handle 20 sticks of dynamite without telling you what
dangerous goods you ware having in your possession ?--= (15
M'Tord, I am not denying what Counsel is saying, but Ronny
did some very irrecponsible things at times,

This was right in town and if the peliece were to
find you in possesslon of 20 sticks of dynamite you would be
in trouble ? If the things were to eatch fire you would (20
be dead ?--~ That is true M'Lord.

MILNE: J.P. My losrned Assessor Mr.Turton refers me to what-
this is & provc of something that you said some time age
MrsThirion - he refers me to what the witness sald yesterday
regarding the joining of the Regional Command by Golomon (25
Mbandjwas This iz his note: "In 1963 after the attack on
the train at Hammarsdals Solomon Mbandjwa ceme to the
Reglonal Command and remalned until his arrest. 1 just
mention that, i1t is the lesrned Assessor's note upon the
subject,

MR.THIRION/assu
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MELTHIRDN: As Your Lordship pleases. M'lord, I was
actually reforring to my note on Sovlomon Mbandjwa's evidence
when I put my date to thm witness.

MILWE: J.P, Yes, now you were saying that this dynamite
could have killed you. Yes, Mr.Thirion. (g
ME.THIRION: I want to go on to another subject. You gave
evidence about the attack on the three pylons, that at
Sarnia, Kudamore, am New Germany ‘=--Yos,

And you told us that you went andmpasured the
pylon at Hew Germany ?--Yos. (10

Thereafter you and others met at the garage of
no,6 aceused, that's George Nalcker *_That is so.

Aind you prepared the dynamite there ?-- Yes, M'Lord,
that is sc,

¥You also sald that before you met in the garage
you mi Ronny Kasrils went to Shalleross and fetched a tin (15
containing dynamite and a contalner containing 'safety fuse
and cordbex P-~Yos.

Vhen, in relatien to the preparation of this
dynamite, at George Naicker's Garage, did you feteh the
dynamite at Shalleross %~== It was alter the measuring of (20
tie pylon that we fetched the dynamite from Shalleross, but
I can't say exactly how many days before we worked in Georgs
Maicker's Garage, but ¥ was shortly afterwards.

MILNE: J.F. What wng shortly afterwards ?---~ It was soon
spter measuring the pylon that we fetehed the dynamite from (29
Shalleross,

HGW/.-..
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How goon or how long after you fetched the

dynamite from Shalleross that you prepared the explosives
in the garage of No«6 accused - Goorge Naicker? ——-- It
weg, a5 far as I can remember, shortly after or whether
it wes on the same day I can't remember clearly. (5

Can you remember what time elapsed betbween
the pruparation of the explosiva; Tor these three attacks
on tha pylens in the garage of George Naicker and the
actusl doing of the job itself? ———— Wo ware supposed to
attuck the same day as the preparations were made of (10
these axplosives with dynamite but it did not happen.
The attack wes mede the following day, as far as T ean
remomber,
M. IHTHRION:Solomon ilbanjwa accompanied you on the
occasion when you went bo measure this pylon at New (15
Gormany? ———-— Yoo

Wag it after thet moscsuring of the pylon that

——
you fetehod the dynamite from Shalleross? —--- Yaes.
——— e

You've told us that eeriain aons wera to

£o with either Kasrils or or yourseld in these 20

threa atiacka? runo and I arc one and the same

purso ho gusstion by Counsel wes: 'Brunc and your-—

I am sorry, Cortain persons woere to go with
gither you yourscelf or Kasrils or Billy Nair? —--- Yes, |(25

And you say 1t was decided that Coctzee
Naicker should go with? —--— Yuas,.

And with whom should he go? ——-— If I re-

memboer corrucily he was to sccompany Ronny Kasrils.

Why do you say: 'If I remembor corrcctly'? 30
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Dots that mezn vhet you are not sure? ——— It iz a long
time agn; I can't say poaitively that it was docided
whom he had To accompany. I know that it wag doeided
thet hs should go. As far ag I can remember, it was
decided thet he should accompany konny Kesrils.

Yaeterdsy I think you were more pogitive
about that? —=--= It is like that; a buman mind, some-
times somathing is clsar in your mind and other times it
is not,

You said - this was the gusstion., I am reed-
ing from page 1710. 'Did the mecting decids whom
EKesrils was to ftak:s with him?' 1'Hs would bz =zccompanied
by Coctzec Naickor and Justice Mpunza.!

WILRT, J,F.: You say it was his ovidence thaet he gave
yasterday?

Wi, THIRION: Sorry, -in-chief, M'Lord.

MILNE, J.P.: Whun was this?

H7., THIRION: It wes eithor Mondsy or Tucsdéay. It was not
yasterday.

MILNE, J.P.: On the 24th, that wes & Friday. Do you
moan Fridey?

MR, THIATON: Yes, M*Lord. I read from line 15, 'Did
the mesting Geeidc whon Kaerils was to take with him?!
'He would be szccempanisd by Coetzee Naickur z=nd Juatice
Mpanza. The otherg T 4o not rcmamber.'? =—-—— That is
20,

Kow you sgy you &re not guite sure on that?
=m== I gaid my mind - that is as fur as I eazn remomber.

I won't say cmphatically that thaet is sctually what

nappenad.

T TL, ¥
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And if Coetzee Raickor were to sey that he
uccompanicd! acoused No.4y that ia Billy Neir, ond not
Kasrils? —--— I would a2gree bucause it happenad e long
time Bgo.

Is it not then 4lso possible thet you have (5

—
doubta about the other persons whoso namos ware mantioncd?

P xﬁf"-_ﬂ_;ﬁ#—r Sai
—— —
At how many placas at Shalleross - at how many !

apota et Skalleroas did you bury tho dynemits wheno you

originally teok it thur:s to bury it? It was only (10

one hole.
There wae evidence that this dynamitc at Shall-
grosa was discover<d by fthe policu on thu 14%h Octobay,

19627 ===~ (DMhe Cowrt intarvenes).

-
[
un

MILNE, J.P.: Soze dynamii=?

It wae a

ile THIRION: Some dynamite at Shallcross?

long holz which was dug in %o ground. I wouldn't deny

that ovidénce.

MILRE, d.P.: I think what Coursel is dirceting your mind

to 1s the fzct that the dynswite, a heard of dynamite (po

vontained imy inter alis, = plaastio bucket, was discovered

by the pulice on the 1th_2£Eghnr? ==== T understand.
Whoreas the three pylun attacks at Sarnia,

fow Geraspy and hontclair happened on the lst Fovumber,

o
aceoriding to the State cuse? ———— 1 don't know how that (P5
fits in, I3 iz peoasible thut I meade a mistake with the

Sags e
fetening of the dynamite — btho dete ef Tha fatching of

the dynanito.

Are you now suggusting that tha dynamite

might bave been feotehed from Shalleross as much ag (3

Farhaps/ooocoooool



- 19954 - Bruno Mtolo.

verheps u wonth befere the three pylon atiacks? —-—-
Aoecording to tho svidence it is cloar thet wo must have
fetched it bafora the l4th.

BE, THIRICH: You'wve told us that you fetched the

dynemite after you had messursd the pylon? Yas. (5

iy vecollection of Solomon Hbanjwa's ¢vidence
is that ha pald thut the measuring was donc on the one
dey, Tthe preperation of the dynemite at George Naicker's
Rlaec o the lolleowing day and the attack on the day

thereafter?

Ha probebly romomboers cne way, I re- (10
nomber In zpovher way. The minda of two psraons, That
im wiy I ray, oo far as I can renember, after tho

MEASTTUTe A WY tugen T went and Tetchad the dynamite.

ke gou did thoe mussuring, %as saybody (15

¥ie. I had porsons with me.
Why wura: thuy? e--= Jorry Kumelo, Solomon
Wanjva and Abloy Thann.
FRe TEIRION: Dis teth Jorry Kumalo and Ablon Duma
Lecompaly 7OU wWoon you went to messurc this pylon st (20
Jow Germany? —=-—- As far as I ramcmder, Jorry was nos
with us vhan wa left towm., T have s recollection that
he wes waiting for us along the way at a bus stop.
That ig an fur a3 1 csn ramembor,
MILET, J-7.' fiern aid you last hold uny converse with (25
Solczon Mranjwl? —~-—— HBafors he was arrcsted,
Ko

MR, THIRTON: dist one other polnt in relation to the

Kot sinmen?

atbask on dbe ryleon. After you had finished the attack,

woat did yun do with the gloves? —--- Solomon Mbanjwa (30
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burnt them.

Wes that on thc way back from the New Germany
pylon? =--— Yaes, when we were coming back from there,

Was that befors you went to the bus stop?

Where you caught a bus to go home? —~—- Before woe got (5
To the bus stop.

In rolation to the cutting of the signal wiras
at Hamersdale, did you have any discussion with Solomon
Hbeajwn befere the cutting of the signal wires? =—— T
don't remsmber talking to mim but it could have (10
happened.

Did ne ask you for any instrument bto - can
you romenbsr whether He asked you for any instrument to
be used in connection with who cutting of the sigmal
wires? =—-— T scam to romombor that ho spoke to mo (15
about pliers.

In feet during the perdod 1961 o 1963, you
hzd econtinucus discussions szbout the business of ‘NMkonto
we gizwe!'? —— Yaa,

Irn addition te what you d4id here in Natsl you (20
had to po up to Rivonia in Johannepburg and you saw

members of the Regiopal - of the High Command thoere? —

Yas,.
And you had lengthy discussions with these
pecple 1007 —-—= Yod. {2
'1;ad then after your arrest by the »
did they question you ut length? ~-—- Yas, ;/

About all tho aspescts uf your acti
conncetion with 'WMkonto we sizw@'? === Yug,

And durins those discussions which had (ip

with/.........}.
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with the poliee, did they also tell you about your o
aetivitics and other zetivities of 'Mkonto we sizwe'?
===~ T ecan'{ remember how all ;huﬂb discussions took
place but I can only state that I had made up my mind
to tell them the truth. (5
I am not desling with that mows Duding your
discussions with the police, did they seem to lot

of information about your activitiea? —--- Yes,

And not only your own activitics)but alsc the
activities of other people connected with 'W'ﬁo we (L.O

gizwi'? ———= Yeg,.

Did it strike you that they secm tof|fnow in

great doizil how these acts were committed? -44- Yes.

And also sbout the people who wee invelved
in thu particular attocks? —=—- Yea;” (15

Ten't it possible that some, at least, of the
information which you had given us here in Court as being
repeived at discussicna at the Regional Command, you
could have obtained from some othir scurce or some
other discumsion outeide the Regional Command and you (20
now can no longer separate these facts in your mind? ——--
fio, that is not so.

But you have ziven us certain - you have
eduitted certain facts where you might be mistaken? ———
That is wrue, (25

Izn't it elso a fact that a discussion, some
report that is made, is more easily Tforgotten then an
actual cvrperisnece by you? ———- Not really, but some—
times when thase various things, you think about it and

you resember; soms things you may forget, others not. (30
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Inn't the position that you had discussiona
with Regional Commend members ocutside the actual meatings
of the Ragional Command? —--- Yos, it did happen.
Did you not at those moetings or those
cecasions also discuss the heppenings of the '‘Mkonto we (5
sizwo!? ==-- Yss, it did happen.
I ask you again: den't it possible that you
might be confusing the information obtained at one time
with the information obtained at a totally different
ocecesion? =~~~ No, I can't see how I conclude that. (10
Do you remzmber while giving evidence at the
Rivonmia trial; chat is in Protoriam, there was an
oceaesion when you complainod that you were tired? —-——-
Yes.
That wes after & lengthy spell of cross- (15
exanination? ~——- Yas.
Now I am going to read to you what is record-
ed, Thu question was this - pagu 67. 'But you've said

a8 lot of things now whick you didn't say on thu last

occesion. That is the thing that intereats me. i11 (20
deal with that later on.' Thon your reply is rop ed
ag: 'I am gorry about these mistakes but I have
90-days' and my mind, I get mentally tired and ¢ i
why I am getting confused.' =-=-- Yau=,
b (25

Did you say that? ——— Ygs, I did say

What concerns me here is your referonc
baving bean on 90-days'. You secom to advance the
one of ths roasona for your getting montally tire
confusad? ==== Yoo,

Will you explain your roeierence to having (30
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been on 90-days'? —---— What I meant to convey is
you are on 90-days' detention you don't got the
- gufficieni exercise to be a fit person.
HMentally fit or physieally fit? - an
your lega get tired you also get mentally tirefl| |Y (5
body is tired, your mind goets tired.
Arce you still on 90-days' or e you been
raleased? -—-- I am still on S90-daysh.
MILNE, J.P,t Doas that mean that yo e gept in

solitary confinement? —--- Yeas, (10
You are not allowed to sec'anybody @
B

That
And s Magistrate onece o week? —---- Yoa.

except members of the poliesc force?

M2. THIRION: Will you %ell us when it was that jou re-
ceived thesu books chout guerilla warfare from Johannes-— (1%
burg? ==-== I think Ronny Kasrils brought them about 1962.

Is that the niarest you can put it? ==—— 1
don't remombr the exact time.
MILNG, J.P.: Before you leave zltogether the subjeect of
the Rivonie tfrial, can you tell me for how dany days (20
youw were in th) witnsss box in thet case? ——-- I think
my ovidence-in-chief was three days, then followed the
crogs-axamination, one-and-a-half days.

Wes there sny separation between the
completion of your evidence-in-—chicf and the commence- (25
ment of your erosg-cxaminsgtion? =—-— Thare was a break,
yes.

Can you remember for how long it waes? —-— I
think sbout thrsc weeks.

Can you tell me the date on which you (30
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completed giving your cvidonce in the Rivonie case?
Was it this month or lasi month? —--- This months The
Friday bufors last.
Now you wsre esking the witness about the
book about gusrilla warfare, Mr. Thirion. I must toll (5§
you, T haven't looked at this exhibit =bout guerilla
warfiare, the book that was put in. I don't know
whether either of the learned asscssors have. They
irform me that they heven't lockad at the book sither.
The book thet wes put in. Thure is no charge about (10
thia,; is thorae?
MR, THIRION: M'Lord, 28 I understand the State's
attitude; they arc not referring to the contents of the
book or & charge in relation %o the book but it is to
tit up the varions psrsons with the organisation. (15
ATter you had received this buok, did the
mamberg of the Regionsl Command read it first of all?
--== Y¢g, there wore five copics which wera being read
by the members of the Regional Commsnd.
Can you say when it was thet you handed your (20
copy or that you handed a cupy to esccused No.l87 ————
MILVE, J.P.: Thet 1s Ndawondes ——-- I don't rcemember
but I know he kept on asking mu 'Whers is the book
thaet you promisod to give me?' Bventuslly I took it
from my cupboard; it was wrappod in a newspaper. (25
In what language was it written? —--— English.
Wi, TETRION: Accused No.1ld, that is David Fdawonde,
will say thet he did not receive & book from you but
that he rocuived one from Justice Mpanza? ———- As Tar as

I can remouber I will dony that. (30
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Ie it then possible that you did not give
your book to accused No,l8, that is David Ndawonde? —-——-
I ecan't make s mistake because ms I have said, he con-
tinually remindod me and ssked me for this book.

Why then did you say: 'As far as I re- (5
member'? ———- That is why I seid, as far ss my mamory
took me, and that I know that I couldn't hav: given
him the beuk when he asked for it because somebody clse
still had it.

When did accused No.8 - that is Curnick (10
Ndhlovu, ccase to be & Regional Commander? --—— When
he was errestod.

When did accused Wo.l8 become a member of
the Hegional Commend - thot is David Ndawonde? ———- They
were introduccd by Billy. Tha 90-Days' Act was still (15
being giscussed in Parliament but not passied. I think
where it took ploce was the Botanic Gardiung.
HMILIE; J.F.: According to the printed Statutes for 1963,
tho Act which countained the 90-Day Provisions was
enacted on the lst May, last year? ——-— I know it must (20
have been very close to that dato beoause I kunow at
that time the Ministir of Justice made a statamont,
Becauge he said thet he wanted this Act to come into
fores before the 5th May.

Did you attend any meetings of the Regional (25
Command which were zlso sttended by David Ndawonde? —-——-
Yes.
iR, THIRION: You have told us that Stephen Mtshali
beceme a membsy of the Regional Command? —w-—- Yeg.

Wes it befors or sfter or about the seme time (30
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thet accusoea lNo.l8 became a member of the Regional
Command? «=-- Togethar.
And I think you've told va that Mtshali be-
game 2 moember esbout July of 19637 ——- That's why I
tried to expluin - thoy were introduced befora this (5
Act came “nto force =and it wne suggested that they
would be gtandbya so thet if any member of the Regional
Command was ar-~ested, one of tham would teke their place.
MILRE, J.P.: This was suggested by whon? —--- Billy Nair.
These men, Stephen Mtshall and David (10

HNdawonde were not thers at tha time? They were
present at ihe meeting where they were introduced and
pointed oub to us,
Thuoy did not become mombera until later than
Yes, (15

Do you say that neither of them became sctual

that, Members of the Regional Command?

membera of the Regional Commend until July? —--- As far

es I can remember, thuey became mambers during July when

some of the mombers of the Regional Command were arrested.
When you said a 1ittle while sgo that David (20

Fdawonde became s member of the Regionsl Command before

the 90-Dey Provieions became law, was that a misstatement?

That was the dete when they were introduced but I
will say that it is a mistake to say that they became
actual members. (25
in July? -—— Bafore the 90-Bay Act was
passed,
I bave just mentioned to you that the 90-Day
Act appears to have been passed on thoe lst May? =--- They

were introduced before that dute. (30
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Yus, but now Counsel is putving 1% tc you
that you said that Staphen Wishali became a mombor of
the Regional Command in July? ---- That is truo.
If he only became s member in July and they
both joincd at the same time,; dovan't it follow that (5
David Ndawonde didn't bocoms = mumbor of the Regional

Comuiand until July? That iz true.

THE WITNESS STANDS DOWN,

T8 _COURT TAKES I'Hi: LOKG ADJOURNMERT.

SRS (10
AT 2.15 P.K. THE COURT RISUMES.

HRUNO MTOLO: (Still under oath).

CROSS-EXAMTINED BY WH, THIRTON: (Continuad).
How did you comwe %o kuow that No.,1l8 - David

Ndawonde, was a Section Leacder? =--— I heard at a (15
meuting of the Regional Command.

Ts that 2ll? =—-- Yus,

Accused No.l8 will deny that hce was 2 member of
the Regiongl Commend? —--- He would be denying the truth.

Or that ho wis a Soction Loader? =<—= Am far (20
az tha Suvetion Leader, it is only a report I rocelved
at the Hegional Commandj I can'i® sny any morce.

Or that he had anything to do with '"M.k.'?
==== I gove him training in the workiog of bombs.

When did yow give him thet training? =--- In (25
15623 I thinic it was on< of the firat groups that I
trained.

You don't suem to beé sure of the date? ——
Although T don'! remember the dxaet date, I romaembor

that T gave him training, (30

Yo'il/aa-qnulneo
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You didn't identify accused No.5 as s member
of 'Mkonto we sizwe' dircetly, but I must put to you his
defence, that is thet he was not a Section Leader seeees
{The Court intervencs).
MILNE, J.P.t There is no need to put i%; tho witness (5
hesn't said anything. Ho has not said anything about
Noa5.
MR, THIRION: M'Lord, hc has said that a man by the
name of Kisten was a Section Leadar,
MIINE, J.F.¢ When he was being taken one by one through (10
the mccused by Mr. Rees, what did he say about No.5%
MR, THIRION: He said that he knew him.
MIINE, J.F«: What page?
MR, THIRION: There is s refercnce at 1696.
MILNE, J.E.: Put your question livs Thirien if you (15
think iv would bo better to do so.
MRk, THIRION: I leave it at thet M'Lord.
Az fer ns No.E is concerncd, you assy that you
on one occagion gave him certain pipe bombs to be used
at Ewdi Moshu? --—- Yes,. (20
Wag it not wvery dangerous for aecusod Ko.8,
gaping that he was tho Rogionsl Comzander to disclose
nimsclf to members or to Scction loanders? ———-— He would
only ¢xptps himeclf to,; as far =s I rcmember, to
Justice Mpenza who was the leadar,. {25
But would thye sefest thing not have been
for him to have given the bombs to you to convey to
Justiee lipanza? ==—- (lir. Thirion adds),
Or to convey it to Kasrile to be handed over

to Justice Mpanza? ——-- I romembor that it was Curnick (30
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who knoew where the houscs of the Advisery Board were.
You are not suggesting that he went there
himself %o put them there? ——-- No, I wouldn't say that.
As far as accused No.8 is concerned, is your
evidence to this ¢ffect that he played a very negative (5
role in this organisation? ~--- Only as far as what I
have said, that I know sbout.
Accuscd No.8 will sey that on certain
occasions he was away from Durben during 1962. He will
say thet he wes regquired to go to the Transvazl, to (10
Johaunesburg; that he wes called there on the 6th
Decembar, 1962, and that he was away until the 17th
December, 1962. What do you say to that? ———- I can't
admit or deny it. If ho mentions thesc specific dates,
I don't ramembor, (15
Was thoere sn ocession in December, 1562, that
aecused No.8 - Curnick Nablova - had been to the Trans-
vagl? ~--- Yug, I would say that thure was an occasion
thet he woent there. He took up a group that went out
of the Republic for training. (20
He will say thet he went %o Johannesburg on
Trade Union affairs? —-—- 1 cen't say thet he went up
in Decembor. I can only say that he went up et &
certain time when he escortsd a group that wont away
Tor trsining. (25
He will slso say thet he was away to
Johanneaburg from the 12th until tho 24th September,
19627 —~-~ Beforc we proceed, I want to go back to the
guestion that was put, that he left on the 6th December,

1962, and returncd on the 17tk December, 1962, He will (30
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netl be speaking the truth, for this resson - I am afraid
I madce a mistake, Tho mewtings I referred to were on
whe et and 2nd Deccmber of some Workers' Union.
~NTERPRT™=: I will put the gueation zgein, —=== In
cannzodion with tha last quaation that he had gone (5
away from the 12th to the 24th September, I do not re-
1vamb .
MP, THIRNOY: He will say thet on that oecasion too, he
woent eway oL S.A.C.T.U. affairg? w=——- We only went to
S.A.C:T.7. moetings during the Eaater holidays. (10
MIINT; «.P.: Who ony wont? —--—— Members of S.A.C.T.U.
Mnly opeg e year? —-—-— Thore was a National
Confercuse onee a yosr in Johannesburg.
M, WEIRTGH: Bus I @idn't say that he went there for
ae Natisni. Coaferdncal »omwe (bMr, Thirion adda). {15
He will say that in Septamber hoe went to make
. rapert.wn the Wenagement Committes of S:4.CiTuUs in
Juhannesbrrg? = 1 don't romember it.
wnd dn Docember it wae in connection with the
dntlnys Un.ea - the Railway Workers Union? —-—— Counsel (20
s comdnaod ne, there was sn ocecasion that No.8 accused
RN up % Jolistnesburg in connsction with the Railway
i~rkers Unins.

A will say it wes from the 6th December to

the Tk Duocabir. 79627 «=-= I cannot say that those (25
ara Sh ;3 aaé vhr mrathe

Aans It 5 alsn dunivs that he had anything

w do wit. ‘Winic we glzwe’? —-.- H¢ weuld be denying

Hy denics that he was the Regiousl Commander (30
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.af this organisation? ~--- He would be denying the truth.
As fer as sccuscd No.l3 is concerned — that

is Borpnerd Hkoegi - you asy he accempenied him on one

occasion whor you made an unsupceasful attempt on e

Yes. {5

pylon near Mariannhill?
Hu will deny that he wes present? —-—— Ho
would be denying btha truth,
Jugt a fow details before I sit downe. You
say at the firet mesting, that is the mecting when
Chaitow was preaent, you say accusud Fo.& - Curnick (10
Wdbhlova - wae present at thet meeting? —--- Yos.
Algo bric Mtshali? ——-— Yes.
Chaitow gave uviduenes snd he mentioned only
wne African, apart from yourself? ———— Hu is making a
giatako. (15
MILNE, J.F.: Who woa the othor African? ———- Hyself,
Curnicl Ndhloyu and Eric Mtshali,.
i, THIRION: ©On bow many occasions did Chaitow seu
Curnick Ndhlovu during those meotings with 3irachan and
the experiment thet #ere mede in thet rogard? ———— (The (20
Court intervenss).
MILNE, J.P.: Can jou say of your own knowledga, that
is Docause you saw it with your own eyeas, that Chaitow
wug prosont in the same compeny with No«8 ocoused? ———-
Yas, (25
You've mentioned this first meetings What
othor oceasiona woeru thers? ---- The second oeccasion

was whon we went to the flat of Brian Chaitow.

MR. THIRION: Wes Curnick Ndhlovu prescnt there? ———— Yos.
And did Chaitow sec him? e———- Ycs. (30

MILHE; J.Pi/enees
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MILNE, J.B.t Was therc a third occesion? —--- Those are

the twe I remembex,
i, THIRION: You suy Chaitow wes the Technical QOFffi
yet he wes not = member of fthe '"Mik.'? ———— Yoa,
Whereas you ss deputy Tecchnieal Officer,
wers = member of 'Mkonto wu sizwe'? ——-— That is so.
llow do you c¢xplain that; that & man who
occupicd a more senior pogition did mot bec g member
of the organisation? ———- He wes a member k! but
not & maubar of the Regional Comumand. 10
How is it thet he did nct become’ a momber of
thé Regionel Comuand seeing that Ho occupicd a ¢

sznior position than you? —-- I cannot explain they

did that.
MILNL, J.P.: Just & moment ggo you said he wadln
membor of "Make'? =——- T said that he was a memb

M.ke' but not a member of the Regional Command.

i, THIRION: Did you uver discover that the polikt hed
takon the dynamite sway from Shalleross? ——— We msaw it
in the nowspapers. (20
Did you go to that place or scnd aoue onc
there? —=—=—- No, we neéver went thuys.
You'va told we that & car was hired in
connection with the sttactks on the thre: pylons? ——-- Yes.

Ronny Kasrils. (25

Who uszd that car?

Did ne wesigt you vo get to Hew Germany fto
thet pylon? ———- I think he did on the day of tha atvack.

On the gvening of tho attack? ——— Yos.

Did heé use 8 black cur or did he use this

ecar which had been hired? ——--— I think he usced the hired (30
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oar,

You'vo told is thet Govin Mbuki came down and
told you that the A.N.C. was not involved with 'Mkonto
wo sizwe'? Do you remembor such a person? =e-- Yes, I
ropesber him. (5

Was he thoe man who told you that the A.N.C.
was not in charge of 'Mkonto we siswe'? ——= No, it
wasn't him,.

Who was 1i%? —=---= I don't renember anyone
saying that. (10
MILNE, J.Fs: The man whe told you that tho A.K.C. was
not in vharge of 'likonto wo aizwe'; 4t was the
Communist Purty. “as thore anyone who told you that?
=——— lobody told mo that the 'Hionto we siswe! and the
AJi.Ce arve not connccted, (15

+ THIRICK: Perhaps I'va got it wrongs You see, you
wura2 guegtioned about your beco.sing disillusioned with
thiz organization 'Mkonto wo sizwe'? =——= Yag,

And one of the russons was that the
Comzunista had taken chargce of this orgenisation? —e—-— (20
That is 80.

Didn't you say that some onc gave you that
information? ———= I said somathing but not the way
Counscl put it,

Put it in your own wiy then? ——- I ss8id that (25
at a coriain time Govip Mboki nrrived. Ha had come to
discuss mutters of the A.N.C. and 'Mkonto wo sizwe';
that a.N.C. mewbers in Durban should support the '"Mkonto
we sizwe's That is whorse T mentioned the name of Gowvin
Mbeki. (30
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This Solomon Mbanjwa, did he oecupy a senior
poaition in the A.N.Ci? =-—= Yos, he wea in cherge of
the AN.C. in Katel.

Yot he wes also in & fairly senior position
in 'Mkonto we sizwe'? ———- He onded up by being = (5
nember of the Rogionzl Command and & recruiting officer

for Mok

IO FURTHZN QUISTIONS BY MR, THIHTON . Z
MILEE, J.P,: T hsve a note hers in my notebook of
evidence that you gave last Friday during theg T -e-ncoJ

and my noto is an abbreviated one, It includds this: (11

1T camo %o the rozlisation that the 'Mak.' wgs ta
oranch of the AJN.C.?'=~== Yics.

Wmat brought you to that roaligat
When the A.N.C. wanted to take control of thy 'B.k.! (15
They were then %old that although the *M.k.' pwap a wing

of the A.IWC. they as a political organisati

not take control or could taite control of & military
wing, bucsuse this wing had officere of its ojwn| con-

trolling it. Bubt gt closed meetings of the Cojmunist

Party and dircctives that we got from the Commupist

Part, it was thun that I heard that the Communijst Party
jed the greatest say in the "Meks's 1

T have & note - T_'ﬁfﬁg-qﬁ'&m‘ﬁ-farr&d 1o
the trenseript of the evidence rccorded by the wach y. 2%
page 1846. You said in mnswer to Mr. Gurwitz that
had come te the reslisstion Thet the ALN.C. had not £
to do with'Mtonto we sizwe' from the beginning of i
and the evidencs now reads: 'Did you do anything about

that, sbout your knowlodge that the A.N.C. had nething (30
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o do with bthe '"H,k.'?' The answer ist 'I did no

anything personally.' 'You continuod with the act
sabotagt novertheloss?! 'Yeas'. Wow, from whom di
get the information or from what footedid you come |t
the realisation that the A.F.C. had nothing to do

the M.k.1?! Tha prgwor is: At first I got it £
the direcetiv:s of the Coumunist Party; after that
hoard it froz Solomon Mbanjwa and I hoard from Sololno
that there wore mombors coming down from Johannesbupg
0 start sen. ruledionship between the AJN.CG. and ! to (1o

wo gizwe'.! It appeerg thon thet I asked you 'memfer

of what?' Your reply is recorded: 'Thero was one Govin
Mbeki bhet I knew but he wes & menber of the A.N.C.!
And then you said that Bolomon szid that muubers wor
coming from Johznnesburg to stert rolations betweun the (15
A.N.C, and lhu '"M.k.', The answar 'Ycs's Then the
qusstiony 'Whoen Sclomon Mbanjwe ssid members were

coing from Johannesburg, did he indicete what organisation
Lhuay wurg savbors of?) The answert 'Ho did not

nuntion of which orgonisetion they were mombors but (20
hu mentioncd by name Govin Mbeki and I was eswarc of

the faet that he was = moeuboer 0f the AJN.C." Was

Thers no one whu told yuw that you had been mistaken in
thinking that 'H.K.' wes & wing of the AK.C.7 ———

Nobody told we, apart fron the facts that I've laid (25
beforc this Court, thet T can't ask myscli,

RE-EXANINED BY il RHELS:

You told the Court thet on the sccond
vesassion. when you went to Brein Chaitow's flet, KNo.B

iccused wng mlso prosent? ———— Yos. (30

P seavas



- 2011 - _ Bruno Mtolos

Di}i you stay very long in the flat that night? -
S 7T ' ;

Why not? ---- Brian Chaitow said that as his
wife wes expecting, she wantod to go to bed oarly.

And then did only you leave or did everybody (5
leave? ——-= Wo all then left and went to the home of
Zric Mtshali at Clairmont.

Would you have a look at the book that is con-
teined in the envelope marked 35(a) and tell the Court
what you can sey about it? ——-- This is the book I (10
spoke about.

In what conncction? ——-- It iz written zbout
guaerilles werfare, and matters connected with Cuba.

To whom, if anybody, did you give such a book?
———= I nanded i{ to David Rdawonde, after Tresa Shezi (15
had finished with the book. a

During your visit to the High Command, were
¥ou on z2ny oecasion given any instructione about the
aeaploycant of five or six or szven persons on = full-

tine beais in Natal? Yese (20

Did you reise that ot 2 Regional Commend

noeting? Yesg.

MILNE, JuPe: I am afraid thesc gucstions partake of
leading questions, Mr. Roes.
MR, RiuS: H'Lord, that wes virtuslly introductory (25
Zatter, it is the point that I want to com: to now.
Who waa pregent whon that metter was rsiscd?
——~~ Stephen Mtshali, Desvid Ndawonde, Ronny Kasrils,
Ebrzahim and I.
MILNE, JuP.: When what happened? ——— When I reported (30

i;hﬂut/-.o--a-opo":on-
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about instructions T got from thoe High Comuand.

About? ~~--- In connection with sevea
organisers.

Wes nobody a2lse present? —--—- No ono except
those that I hav: mentionod, (5
Ho had

Solomon Mbanjwa wap not present?
alréady becn arrcstod,
MR, REES: Do you remambor you gave evidence about the
numboer of attacks thot had some connection with the
arrcat of Mandela?® ——-- Yas. (10
And amongst those you mentionsd the officos
of the sceurity police? ——-= Yos,.
Wherce did the Ragional Command beliave that
the socurity polica officus woero? =——= I don't romombar
whore but I only know thet thuir cfficss were in Durban. (15
You mentioned a perscn Siva, whom
you had eccn for about twenty cinutes? ——- Yoa,.
Would you have a caraful lock at all the
agccusad persons hers and say whother you are ablc sesas
{The Court inturvenes). (20
MILNE, J.P.x T doun't think we can go over this agein
Mr. Rucs.
R, REES: Duas Your Lordship rule thal ..... (Tha Court
intervenus).
HILNE, J.F.: He¢ had his chance of looking at the (25
secused and he said he didn't recognisc a particular
number of tha accuscd, a particular person and there
wea further guestioning sbout it, and although he had
said this thoéro was no furthar atiempt in his evidenco-

in~chief to @sk bim to riviss ... (Mr. Reecs intervencs). (30
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MR. REES: No, but he was quostloncd at considerabla

langth about this person, Siva, mnd my submission is

thet on that basis the State ia antitled to ask him tu

heve 8 good look at the persons here,

HILNE, J.P.t Wasn't he sup;oscd to have & good look wkon (5
he was giving his evidancu bafore?

MR. REE3: M'Lord, what witnospes are supposcd to do and
what they do in fect, is two diffurent mattors.

MILXE, J.F.: Whun you werc locking 2% all the mccused

in answor to Counsol for the Stato, Mr. Rees hers, when (10
he was asking yow, one by one, to look at the accused, did
you have a good look at each of thum pr did you not? —e-—-
Whon I locked through thom spd pointoed thom out, I was
concentrating on persons whom T haed dealings with in
conneetion with '"Mkonto'. {15

Did you heve a good lovk 2t cach onQ? =——= Yas,
jiH, RENE: W'lord, thora is Just mnother point I wish to
make in this tonnoction, that there are difforences in
the conddtions of light, thy conditions undoer which m
PErson sUUD Und,. (20
MILNE, J.P.: The lighV khas been much the same, I think
Mr, Rouse I think it is too latc in the day really.

What wes accuscd No.3, Babenia's normal
vecupation? =--— Ho wags Sceretary of the Hatal Indian
Cungrass. Thet ia what I last kncw of him, (25

1s that during the time that you knew him?
———— Thur:e was & time that T didn't know what hu was
doing but hu elways wont to the Congress nfticcs.

NO FURTHUR QUESTTICNS BY MR, REES.

MILNE, J.F.: This box of Tovls and other things - (30

Bxhibit 31(A) f5scva s
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Exkibit 31(d), now thia is the box. frem which you
took the stocks and dies which you put togothor to show
how it could be usad for thrapding e pipe? ——— Yoo.

When was it scguired - whon were thos» stocks

and dies acgquirod? {The Court sdds). (5
Whon did thoy first como into the possesaion
of acoused Noe3? =—-- 1963.
Who bought them? ——--Billy Hair and I.
Tou've said that it appsars to you that the
stocks and dios were never usud? —— It was nover used. (10
Is there anything :lse in that box that was
uged o1 woro all the itews therg left idle efter thoy
had beon handed ovsr o lo.d sccuscd? ———— I think that
thero gre corisin articlas chat wore never usod,.
Do you a2sn such =é The comnnecting links? — (15
Yes, thu coupling links.
Do you know whethor No.3 accused had any
occupation or private hobby in the course of which he

Ho.

ecould uss anything contained in that box?
My, Rous, have you got & ldst of thu contents (20
of this box?
ili, RENS: M'Lord, I think il is Exhibit A(ms). Dxhibit
A(s) is th. one thet wms handod in by one of the police
witnossaes.
HILGE, J.F.: According to the svidence that bas boen (25
given, this uxhiblt 31(4) containm 137 five-sighths of
an inch copper-colour sockots. OCon you see tham? —w———
I saw thoa, yusa.
What ave thuy usod f0r? —--- This was supposad
ko be used at a lator stags in thoe zeking of hand (30
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gronpdea.

Did anybody know that that was thoir purpose,
besides yourself? —--- Yes; espyoislly the members of
the Regionel Commands
MF, TURYCN: Werc you present when it was explained why (5
that group which was supposzd to z2ttack the Fationzl
Party offices, switchad over to ths the 'Nataller!
buildings? —-—- I was preacnt, Yoo

What was the resscn that was givon? —-—— The
reason given was, whon this group arrived at the (10
Fationaliset Farty offices that thare were persona insida
the offjec. Thoy then went and =ttackad the 'Nataller',

What did you understend them to mean by say-
ing that thoy weulan't attack = building buesusc thorae
wers porsons in it? ———- They 4id not intend to injure (15
the paopds inﬁidu}/’

foula it net have besn porhaps buczuse thoy
wWerd aifraid ol baing caught in thoe cet? -——— Thet could
also b

JORTHER CROSS—EXAMTINED BY MR, GURWICZ: (20

Ariging from that last answor whieh you gave,
what wae the reecon that wos reported te you as a switch

i the attack on the FNationalist Perty offices to the

'Hatallor'? ———— The resson givin was that they saw
porsoos in the offiecy of +the Nationrlist Party and (25
they deoeidoed to atiock thoe *Natellor' building,
Wea this about the tind when it wes atill
the poliecy thet us far as posgible thore would be no
Injury to persung? ———- Yeoa,.

Did you heve zny recson Tor underatanding (30

awthinﬁl’llllnlll!ll!
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anything zlse but that the switeh was made baesu

Mitoloa

se there

was a dangur of injury to the persons inside? ——— (Tha

Court intervenas).
MILRE, J.P.: Was thaore any reason for imeking th
sxcept an attack on the Nationalist Party office
have endangéred persons on the promiseg? —=-—— I
naver put ihat way that théy were afraid that ©
ingide may be injurod.

HH. GURWITZ: Didn't you yourself conceda in erd

& awitch
might (5
was

¢ plople

58—

examingtion at Rivonia that the attzck on thu '"Nataller' (10

was a mistake and it wes a misteke that somabody

Jured thore? ——— Yos.

wag in-

And that thay enly reason for thinkin% tat

the switch-ovir was buecause those in chargs of
wore dfreid of buing tound out by thosc ingide §

officus?

Ag the question is put, it ia poss

when = person is creeping up to = placoe and yon

there ara people inside that you will retrast,
Anything is possiblo? ==—== That is =o

HO FURTHER QUISTIONS EY MR. GURWITZ.

he gttack
he party (15
bl thet

beo| that

(20

HINDRIK ALBERTUS THOMAS PRINS/
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